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هفته نامه

ضربان  اقتصاد شهر

 گزارش

داوری جایگزین دادرسی
آیین افتتاح سازمان داوری تعاون ، مرکز داوری و 
میانجی گری صنعت و معدن و مرکز داوری هدایت 
با حضور حجت الاسلام و المسلمین غلامحسین 
محسنی اژه ای روز دوم تیر ماه در مرکز همایش های 
صدا و سیما برگزار شد. در این رویداد رئیس خانه 
صنعت، معدن و تجارت ایران، رئیس اتاق تعاون 
ایران و دیگر مقامات مسئول حضور داشته و به طور 
همزمان پنجاه و پنج نقطه از کشور بصورت آنلاین 
در این اجلاس شرکت نمودند. سازمان های داوری 

بعنوان نهادهای جایگزین ...
۰۷

از میز صادرات صنایع دستی در اتاق بازرگانی اصفهان رونمایی شد؛

دست ساخته های مهجور
رکود اقتصادی قلب صنایع دستی ایران را هم نشانه گرفته است.  براساس اعلام معاون فنی و امور گمرکی گمرک ایران، 
در سال گذشته تنها ۱۲۶ میلیون دلار صادرات صنایع دستی انجام شده که کمتر از ۰.۵ درصد صادرات غیر نفتی ایران 
است. این را مهرداد جمال ارونقی، بر اساس اطلاعات دفتر آمار و پردازش اطلاعات گمرک ایران اعلام می کند. اما آیا 
توان رقابتی صنایع دستی ایران از بین رفته است؟ با این پیش فرض ها لزوم تشکیل میز صادرات صنایع دستی کشور 

حیاتی شده است. رویدادی که با هدف ارائه راهکار های تسهیل در عرضه و رونق صنایع دستی رونمایی شد. 

گزارش

 گزارش۰2

مانع زدایی از کارت بازرگانی
اگرچه طی دو سال گذشته، فعالان اقتصادی همواره 
از روند صدور کارت بازرگانی گلایه داشتند و این 
روند را سختگیرانه عنوان می کردند، اما معاونت 
تعداد  گزارشی  در  صمت  وزارت  برنامه  و  طرح 
و  فروردین  طی  شده  صادر  بازرگانی  کارت های 
اردیبهشت سال جاری را یک هزار و ۸۲ فقره اعلام 
کرد که در مقایسه با مدت مشابه سال گذشته رشد 
۶3.7 درصدی داشته است. در این بین با وجود 
تاکید وزارت صمت بر تسهیل فرآیند صدور کارت 

بازرگانی،  همچنان...
۰5
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رئیس اتاق بازرگانی اصفهان درآیین افتتاح دفاتر نمایندگی اتاق بازرگانی اصفهان در 
شهرستان های خوانسار و گلپایگان،هدف از ایجاد این دفاتر را کمک به شناسنامه دارشدن 
و افزایش ضریب اثر فعالان اقتصادی در اقتصاد منطقه، استان و درنهایت اقتصاد ملی عنوان 
کرد. مسعودگلشیرازی، اضافه کرد: رفع مشکلات فعالان بخش خصوصی تنها از طریق قبول 
مسئولیت فعالان این بخش محقق خواهد شد. گلشیرازی این اتفاق را نمود آمادگی بخش 

خصوصی اصفهان برای ایفای نقش ویژه در اقتصاد ملی دانست.

بر اساس مطالعه ای که در دانشگاه »هاروارد« صورت گرفته، در سال ۲۰۱۸ میلادی، ایران 
در جایگاه ۱۰۱ در میان ۱33 کشور مورد بررسی از منظر »شاخص پیچیدگی اقتصادی« 
قرار گرفته است. این گزارش تاکید دارد، ایران اقتصادی صادرکننده نیست و بیش از اندازه 
»درون گرا« شده است. اقتصاد ایران در رده بندیِ کشورها بر اساس »شاخص پیچیدگی 
اقتصادی«، پایین تر از کشورهایی مانند »اروگوئه«، »ازبکستان« و »کنیا« قرار دارد، در 

حالی که هیچ یک از این کشورها، محصولات صادراتیِ پیچیده ای ندارند.

 نوســان: مدیــرکل مدیریت 
بحران اســتانداری اصفهان می 
گوید: قرار بود در شرایط کم آبی 
و خشکســالی تمام استان های 
برداشت کننده آب از زاینده رود، 
بین ۲۵ تا ۳۰ درصد برداشت های 
خود را کاهش دهند، اما عملا این 
گونه نشده و برداشت ها به قوت 

خود باقی مانده است.
منصور شیشــه فروش، با بیــان اینکه 
در ســال آبی ۱۴۰۰-۱3۹۹ شــاهد 
کاهش بارش ها، بالا بودن میانگین دما 
نسبت به شرایط نرمال، افزایش تبخیر 
سطحی، کاهش رطوبت خاک و کم آبی 
هستیم، اظهار کرد: متاسفانه طی سه 
سال اخیر شــاهد بارش های مطلوبی 
نبوده ایم و به خصوص در ســال زراعی 
جدید شاهد بیشــترین میزان کاهش 
بارش طی ۱۵ ســال گذشته بودیم که 
مطابق اعلام هواشناســی، این میزان 

بارش ها کم سابقه بوده است. 
وی با اشــاره به اینکه عمــلا در پاییز، 
زمســتان و بهــار بارش هــای خوبی 
نداشــتیم، توضیح داد: میزان بارش ها 
بیش از ۴۰ درصد نســبت به میانگین 
بلندمدت در استان اصفهان و سرشاخه 
های زاینده رود کاهش داشته است، از 
سوی دیگر دمای هوا در خرداد امسال 
نسبت به ســال گذشــته و میانگین 
بلندمدت بیــن ۲ تا ۴ درجــه خرداد 
بیشتر و هوا گرمتر شــده است که این 
گرما به خصوص در مناطق فریدونشهر 
و خوانسار خود را نشان داده و وزش باد 
گرم و خشــکی هوا باعث از بین رفتن 

رطوبت شده است.
 وی به افزایش حریق در مراتع اصفهان 
به دلیل جریانات گرم و خشــکی هوا 
اشاره کرد و گفت: متاسفانه این شرایط 
موجب آتش گرفتن مراتع در فریدون 
شهر و ســمیرم شده اســت و به نوعی 
تاکنون ۱۴ مورد حریق در سطح مراتع 
استان داشــته ایم، همچنین از ابتدای 
امسال تاکنون ۲۸ هکتار از پوشش های 
گیاهی استان به دلیل گرمای هوا، وزش 
بادهای گرم و خشــکی پوشش های 

گیاهی در مراتع دچار حریق شده اند. 
وی همچنین برداشت آب در بالادست 
رودخانــه را دلیــل دیگــر کــم آبی 
اصفهان عنوان کرد و افزود: در مســیر 
رودخانه که آب به سمت تصفیه خانه 
باباشیخ علی جریان می یابد، متاسفانه 
شاهد برداشت آب در اصفهان و استان 

بالادست هستیم. 
مدیرکل مدیریت بحران اســتانداری 
اصفهان به تعییــن رئیس حوضه آبریز 
زاینده رود از ســوی وزارت نیرو اشاره 
کرد و گفت: با توجه به شــدت بحران 
آبی اصفهــان از رئیس حوضــه آبریز 
زاینــده رود درخواســت داریــم تا در 
شهرها و روستاهای استان حضور یابند 
و همچنین بر برداشت های غیر مجاز 
استان های دیگر نظارت کند. به گفته 
شیشــه فروش، قرار بود در شرایط کم 
آبی و خشکســالی تمام اســتان های 
برداشــت کننده آب از زاینده رود، بین 
۲۵ تا 3۰ درصد برداشــت های خود را 
کاهش دهند، اما عملا این گونه نشده 
و برداشــت ها به قوت خود باقی مانده 
است، بنابراین اعمال نظارت بر برداشت 
های غیرمجاز از زاینده رود ضرورت دارد 
و رئیس حوضه آبریز زاینده رود باید بر 

اجرای این قانون تاکید کند.

ایران در جایگاه صد و یکمافتتاح دفاتر نمایندگی اتاق اصفهان در خوانسار و گلپایگان
اقتصاد اصفهان

     گزارش

برداشت دیگر استانها
از زاینـده رود

Is fahan

اقتصاد اصفهان در هفته ای که گذشت؛

 نوسان:جمعی از دوستداران و تشکل های میراث فرهنگی اصفهان 
با توجه به اتفاق آتش سوزی یکی از حجره های میدان نقش جهان 
در نوروز امسال و نگرانی از تکرار حادثۀ تلخ آتش سوزی بازار تبریز 
برای بازار اصفهان، پیگیر ارتقای سیستم اطفای حریق این بازار 
شدند . آنها   می گویند، پیگیری برای عملی شدن درخواست از 
وزارتخانه و اوقاف در حال انجام است و اگر مسئولان نسبت به 
وضعیت نقش جهان اهتمام بیشتری داشتند، وضع این میراث 
که  است  رویدادهایی  مهمترین  خوانید،  می  نبود.آنچه  چنین 

درهفته گذشته بر اقتصاد اصفهان گذشت؛
هشدار برای نقش  جهان

شورای هماهنگی سازمان های غیردولتی میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری 
کشور با ارسال نامه ای خطاب به مدیریت موقوفه صارمیه اصفهان خواستار ارتقای 
ایمنی میدان ثبت جهانی شده نقش جهان و بازار پیرامون آن برای جلوگیری از بروز 
آتش سوزی شد. در متن نامه ای که  این شورا خطاب به مدیریت موقوفه صارمیه 
اصفهان ارسال کرده، آمده است: » همان گونه که مستحضرید بازار تاریخی و میدان  
نقش جهان از جمله ثروت های فرهنگی ایران و جهان بوده که روزانه پذیرای تعداد 
زیادی از شهروندان و گردشگران داخلی و خارجی است. ولیکن به دلایل متعددی 
در معرض آسیب هایی چون آتش سوزی )نظیر آتش سوزی حجره های اطراف 
میدان در نوروز امسال( قرار دارد. شورای هماهنگی سازمان های غیردولتی میراث 
فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری متشکل از انجمن های حوزه میراث فرهنگی، 
صنایع دستی و گردشگری پیرو ارتقای امنیت این آثار جهانی و تکرار نشدن ناگوار 
اتفاق بازار تبریز درخواست شارژ کپسول های آتش نشانی اهدایی میراث فرهنگی، 
نصب کلید محافظ جان و سیستم اعلام حریق و جابه جایی مشاغل پرخطر از این 
محدوده را دارد. امید است با همراهی و همکاری های بیشتر سبب ساز رویدادهای 

خوشایندی در حوزه حفاظت از میراث سرزمینمان باشیم.«
۶۶ درصد سد زاینده رود خالی است

سرپرست معاونت حفاظت و بهره برداری شرکت آب منطقه ای اصفهان با اشاره به 
خالی بودن ۶۶ درصد مخزن سد زاینده رود، گفت: احتمال دارد بازگشایی زاینده 
رود در زمان بسیار محدود و تنها برای نجات باغات غرب اصفهان باشد. محمود 
چیتیان، در خصوص آخرین وضعیت سد زاینده رود، اظهار کرد: در حال حاضر 
3۴ درصد سد زاینده رود آب دارد. وی با بیان اینکه ذخیره آب سد زاینده رود امروز 
)چهارشنبه-۲۶ خردادماه( ۴۴۶ میلیون مترمکعب است، افزود: در حال حاضر 
ورودی سد زاینده رود ۲۴ و خروجی آن ۲7 مترمکعب بر ثانیه است. سرپرست 
معاونت حفاظت و بهره برداری شرکت آب منطقه ای اصفهان درباره وضعیت بحرانی 
تأمین آب شرب در اصفهان و تأکید بر اجرای هر چه سریع تر فاز اضطراری سامانه 
دوم آب رسانی اصفهان بزرگ، گفت: شرکت آب منطقه ای به خصوص از ابتدای 
امسال به شدت به دنبال اجرای هر چه سریعتر این فاز است و هم به لحاظ تامین 
اعتبار و هم تجهیزات موردنیاز شرایط را دنبال کرده و اکنون حدود ۹۵ درصد این 
فاز انجام شده است که با بهره برداری از آن سه مترمکعب بر ثانیه آب وارد اصفهان 
بزرگ می شود. وی پیش بینی کرد: این فاز اضطراری درصورتی که مشکلی ایجاد 

نشود، به زودی وارد مدار خواهد شد.
چک اصفهانی ها برگشت خورد!

بیش از ۶7۰ هزار فقره چک به ارزشی حدود ۲3۲ هزار میلیارد ریال در اردیبهشت 
ماه ۱۴۰۰ در کل کشور برگشت داده شده است که نسبت به ماه قبل از نظر تعداد 
و مبلغ به ترتیب ۱7.۸ درصد و ۴۶.3 درصد افزایش نشان می دهد. براساس آمار 
بانک مرکزی، حدود 7 میلیون و ۵۰۰ هزار فقره چک به ارزشی حدود ۱۹۴3 هزار 
میلیارد ریال در اردیبهشت ماه ۱۴۰۰ در کل کشور مبادله شد که نسبت به ماه قبل 
از نظر تعداد و مبلـغ به ترتیب 7.۶ درصـد و 3۱.3 درصد افزایش نشان می دهد. 
در ماه مورد گزارش در استان تهران حدود ۲ میلیون و ۲۰۰ هزار فقره چک به 
ارزشی بیش از ۹3۲ هزار میلیارد ریال مبادله شد. در اردیبهشت ماه سال جاری 
۴7.۸ درصد از تعداد چک های مبادله ای کل کشور در سه استان تهران، اصفهان 
و خراسان رضوی مبادله شده است که به ترتیب با ۲۹ درصد، ۱۱.۱ درصد و 7.7 
درصد بیش ترین سهم را در مقایسه با سایر استان ها دارا بوده اند. همچنین ۶۱.۱ 
درصد از ارزش چک های فوق در سه استان تهران )۴۸ درصد(، اصفهان )7.۱ 
درصد( و خراسان رضوی )۶ درصد( مبادله شده است کـه بیش ترین سهم را در 

مقایسه با سایر استان ها دارا بوده اند.
فارغ التحصیلان کشاورزی 
کارآفرین تربیت نمی شوند

رئیس سازمان نظام مهندسی کشاورزی و منابع طبیعی استان اصفهان گفت: 
اصفهان دیگر ظرفیت تولید برخی محصولات کشاورزی همچون برنج را ندارد و 
باید به الگوی کشتی برسیم که متناسب با کشت اقلیمی استان باشد، ازجمله تولید 

گیاهان دارویی که بازار جهانی دارد. 
مهدی تقی پور به مناسبت بیستمین سالروز تأسیس سازمان نظام مهندسی 
کشاورزی و منابع طبیعی، با بیان اینکه به منظور اشاعه دانش و فناوری های 
جدید بخش کشاورزی، مراکز غیردولتی به شکل شبکه انتقال دانش راه اندازی 
شدند، گفت: این مراکز متشکل از کارشناسان سراسر  کشور است و رسالت اصلی 
آنها فراهم آوری دسترسی کشاورزان به خدمات مورد نیاز برای راه اندازی بخش 
کشاورزی است. هدف ما این است که در هر دهستان حداقل یک مرکز غیردولتی 
با هدف انتقال دانش و ارتباط با بهره برداران راه اندازی کنیم. هم اکنون یک هزار 
و ۴۰۰ مرکز در 3۵۰ نقطه، با حضور پنج هزار کارشناس در سطح کشور تشکیل 
شده است. تقی پور با تاکید براینکه نظام آموزش عالی به ویژه در حوزه کشاورزی 
با مشکلات زیادی روبرو است، تصریح کرد: مهمترین مشکل این است که فارغ 
التحصیلان کشاورزی به عنوان کارآفرین تربیت نمی شوند و این مهمترین چالش 
ما است. وی با بیان اینکه در مجموع ۱۵۰ مرکز تخصصی غیردولتی کشاورزی و 
منابع طبیعی در استان اصفهان فعالیت می کند، افزود: یکی از وظایف سازمان 
نظام مهندسی کشاورزی و منابع طبیعی صدور مجوزهای بخش کشاورزی است 

که در سال گذشته ۴۸ هزار و ۵۸۴ مجوز در سطح استان صادر کرده ایم.

وضع این میراث چنین نبود

از منظر اقتصادی، سهولت ایجاد مراکز تولید، 
بی نیازی به سرمایه های کلان، اشتغال زا بودن، 
وجود ارزش افزوده بالا، جنبه های کاربردی و 
تزئینی و داشتن زمینه ای مناسب برای جذب 
توریست همچنین فتح بازارهای صادراتی تعریف 
شده است. اما چرا در سال های اخیر صنایع دستی 
ایران در برابر صنایع دستی کشورهای منطقه 
توان رقابتی خود را از دست داده است؟ به 
گفته جعفر صالحی، معاون صنایع دستی و 
هنرهای سنتی استان اصفهان، هدف از تشکیل 
میزصادراتی صنایع دستی، برنامه ریزی مناسب 
برای رونق هرچه بهتر حوزه بازرگانی و صادرات 
بخش صنایع دستی است و لازم است اعضا اصلی 
کمیته هماهنگی میز صادرات، نسبت به ایجاد 
شرکت مدیریت صادرات، ایجاد کمیته های 
رفع موانع تولید، رفع موانع صادرات، رفع موانع 
سازمانی و آموزش و مطالعات کاربردی، ایجاد 
بانک اطلاعاتی از صادرکنندگان صنایع دستی 
کل کشور، شناسایی ظرفیت های صادراتی 
 HS اصلاح  استان ها،  سایر  صنایع دستی 
اداره کل  با همکاری  کدهای صنایع دستی 
گمرک و کارشناسان معاونت صنایع دستی و 
هنرهای سنتی اداره کل میراث فرهنگی استان 
اقدامات لازم را باهدف تعیین زیرساخت های 

لازم را انجام دهتد.
گفته می شود بیش از 7۰ درصد محصولات 
تولید  ایران در استان اصفهان  صنایع دستی 
صادرات  میز  اساس  همین  بر  و  می شود 
صنایع دستی ایران نیز در استان اصفهان مستقر 
شده است. از ۶۰۲ رشته صنایع دستی شناسایی 
شده در دنیا ۲۹۹ مورد مربوط به ایران و از این 
تعداد ۱۹۶ رشته مربوط به استان تاریخی و 
هنرپرور اصفهان است که تاکنون ۴۰۰ هزار نفر 

شاغل در این بخش ساماندهی شدند با احتساب 
چهار  حدود  معیشت  افراد  این  خانواده های 

میلیون نفر به صنایع دستی گره خورده است.
سید عباس شیردل، رئیس اتحادیه صنایع دستی 
اصفهان با اشاره به وضعیت صنایع دستی اصفهان 
در شرایط کرونا اظهار داشت: همه گیری کرونا 
تمام دنیا و اقتصاد کشورها را مختل کرده است 
و صادرات صنایع دستی نیز از این امر مستثنی 
نشده و کشورهای مختلف جهان به همین دلیل 
خریدکمتری از صنایع دستی دیگر کشورها 
انجام می دهند. وی اظهار کرد: در حال حاضر 
گردشگر خارجی در کشور ما رفت و آمد ندارد 
و از سویی دیگر کشورهای خارجی که خریدار 
صنایع دستی بودند درگیر کرونا شده اند و توجه 
به این حوزه کاهش پیدا کرده است. وی افزود: 
با وجود اینکه بخشی از خرید و فروش از طریق 
راه های فضای مجازی و ارتباطات گذشته انجام 
می شود اما متاسفانه با توجه به اینکه مشغله اصلی 
کشورها  در شرایط فعلی مقابله با کروناست، 
خرید و فروشهای مجازی هنوز نتوانسته است 
در این زمینه جبران کننده باشد. شیردل، راه 
جبران خسارت ناشی از این وضعیت را اعطای وام 
و کمک های دولت به هنزمندان دانست و افزود: 
دولت باید وام های بی بهره به هنرمندان بدهد تا 
حداقل آنها از این حرفه نامید نشوند اما دولت نیز 
به این امر توجه چندانی ندارد. شیردل در پاسخ به 
اینکه تا چه میزان توجه به بسته بندی محصولات 
و برندسازی صنایع دستی اصفهان که از عوامل 
مختلف  محوصلات  موفق  صادرات  در  موثر 
محسوب می شود، توجه شده است، گفت: 
شرکت های بسته بندی زیادی در کشورمان  
به کمک  باید  این زمینه  وجود دارد که در 
صنایع دستی بیاید؛ خوشبختانه فروشندگان 

نیز با آموزشهای سالیان گذشته به این نتیجه 
رسیده اند که باید با بسته بندی صحیح و به روز 

محصولات خود به فروش بهتر بیاندیشند.

صادرات ۱۲۶ میلیون دلاری 
صنایع دستی

در سال گذشته تنها ۱۲۶ میلیون دلار صادرات 
صنایع دستی انجام شده که کمتر از ۰.۵ درصد 
صادرات غیر نفتی ایران است. این را مهرداد 
جمال ارونقی، معاون فنی و امور گمرکی گمرک 
ایران، بر اساس اطلاعات دفتر آمار و پردازش 
اطلاعات گمرک ایران اعلام می کند. اما آیا توان 
رقابتی صنایع دستی ایران در منطقه از بین رفته 
است؟ براساس این گزارش، صادرات غیرنفتی 
در سال ۱3۹۹ بالغ بر ۱۱3.۶ میلیون تن و به 
ارزش حدود 3۵ میلیارد دلار بوده که از این 
میزان صادرات در مجموع بالغ بر ۱۲۶ میلیون 
دلار به گروه صنایع دستی اختصاص یافته 
است. این میزان تنها حدود ۰.۴ درصد یعنی 
کمتر از ۰.۵ درصد از کل صادرات غیرنفتی 
طی سال های گذشته را به خود اختصاص 
داده است. از مجموع صادرات انجام شده ۵.7 
هزار تن به گروه کالایی »فرش و کفپوش های 
دستباف« به ارزش 7۹ میلیون دلار اختصاص 
داشته که نسبت به سال ۱3۹۸ با وجود رشدی 
۲۲ درصدی در وزن با کاهش یک درصدی در 
ارزش دلاری مواجه بوده است. سهم ارزشی این 
گروه کالایی از کل صادرات غیرنفتی در سال 
گذشته تنها ۰.۲۴ درصد بوده است. بازارهایی 
مانند چین و هند در صادرات صنایع دستی 
از ایران پیشه گرفته و بخش عمده ای از بازار 

جهانی را از آن خود کرده است.
عضو هیات علمی دانشگاه علامه طباطبایی 

از  بسته بندی  صنعت  در  ایران  می گوید: 
کشورهای دیگر بسیار عقب افتاده و در شناسایی 
سلیقه گردشگران از کشورهای دیگر جا مانده 
است. علت آن هم این است که نه مطالعات 
بازاری در زمینه بازار داخلی انجام داده ایم و 
بازارهای صادراتی هدف  نه مطالعاتی درباره 
داشته ایم. اسماعیل قادری همچنین معتقد است 
هنوز مردم صنایع دستی را به عنوان یک کالای 
ضروری نگاه نمی کنند، به همین دلیل است که 
هنوز بازارهای آنلاین فروش جایگاه مناسبی در 
اذهان عمومی پیدا نکرده است. او تاکید دارد، در 
زمینه برندسازی محصولات دستی ایران کالایی 
که جایگاه واقعی خود را در دنیا پیدا کرده فرش 
دستباف است. اما این عرصه هم نتوانسته در یک 
چارچوب مشخص در بازار عرض اندام کند. وی 
تاکید دارد، صنایع دستی ایران در برندسازی 
ضعیف عمل کرده و در دنیای تجارت نتوانسته 

بازاریابی قوی از خود نشان دهد.

تنها ۰.۱۴ درصد از کل 
صادرات غیرنفتی

اما جزئیات صادرات گروه صنایع دستی از این 
حکایت دارد که حدود ۴۰۰۰ تن فرش دستباف 
به ارزش ۶۸ میلیون دلار صادر شده که نسبت 
به سال ۱3۹۸ حدود ۲۸ درصد از لحاظ وزنی و 
چهار درصد از نظر ارزشی افزایش دارد. آلمان، 
امارات متحده عربی، ژاپن، پاکستان و استرالیا 
پنج کشور عمده و نخست خریدار فرش های 
ایرانی در سال ۱3۹۹ بوده است. در گروه کالایی 
صنایع دستی و آثار هنری نیز، انواع صنایع 
دستی در سال گذشته به وزن تقریبی ۱۱ هزار 
تن و با ارزشی بالغ بر ۴7 میلیون دلار صادر شده 
است. این میزان تنها حدود ۰.۱۴ درصد از کل 
درصد صادرات غیرنفتی بوده است. در بین اقلام 
صنایع دستی و آثار هنری صادر شده صنایع 
مرصع کاری با وزنی حدود ۸۰۰ کیلوگرم و با 
ارزش 3۲ میلیون دلار نخستین کالای صادراتی 
در این گروه کالایی در سال گذشته بوده که 
به ترکیه صادر شد است. همچنین مجسمه 
و سایر اشیا تزئینی از سفال دستی دومین 
کالای صادراتی این گروه با وزن 7.7 هزار تن و 
با ارزش بالغ بر ۱۱ میلیون دلار بوده که مقصد 
عمده صادراتی این گروه صنایع دستی سفالی، 
کشورهای عراق، کویت، امارات متحده عربی، 
عمان و قطر بوده است. ترمه، کولاژ، مصنوعات 
شده،  کار  کیف  شده،  خاتم کاری  چوبی 
مصنوعات شیشه ای دست ساز از دیگر صنایع 

دستی صادر شده در این گروه بوده است.
به گفته حعفر صالحی، استان اصفهان ازلحاظ 
تنوع و تعدد صنایع دستی، رتبه اول کشور 
را دارد و نکته ای که در این بین نباید نادیده 
تجارت  بزرگ  بنگاه های  استقرار  گرفت، 
صنایع دستی کشور در شهراصفهان است. این 
بنگاه ها و شرکت ها در بیش از ۲۰ کشور جهان 
نیز نمایندگی دارند و در زمینه تجارت دیجیتال 
انجام  را  مهمی  فعالیت های  صنایع دستی 
می دهد. بنابراین ازلحاظ آمایش سرزمینی نیز 
اصفهان دارای موقعیت ویژه ای برای گرفتن این 

میز است.

از میز صادرات صنایع دستی در اتاق بازرگانی اصفهان رونمایی شد؛

دست ساخته های مهجور
سال گذشته، تنها ۱۲۶ میلیون دلار صادرات صنایع دستی انجام شده که کمتر از ۰.۵ درصد صادرات غیر نفتی ایران است

رکود اقتصادی قلب صنایع دستی ایران را هم نشانه گرفته است.  براساس اعلام معاون فنی و امور 
گمرکی گمرک ایران، در سال گذشته تنها ۱۲۶ میلیون دلار صادرات صنایع دستی انجام شده که 
کمتر از ۰.۵ درصد صادرات غیر نفتی ایران است. این را مهرداد جمال ارونقی، بر اساس اطلاعات دفتر آمار و پردازش 
اطلاعات گمرک ایران اعلام می کند. اما آیا توان رقابتی صنایع دستی ایران از بین رفته است؟ با این پیش فرض ها لزوم 
تشکیل میز صادرات صنایع دستی کشور حیاتی شده است. رویدادی که با هدف ارائه راهکار های تسهیل در عرضه و 

رونق صنایع دستی در سالن اجلاس اتاق بازرگانی اصفهان رونمایی شد.  

هفته نامه نوسان
گروه بازرگانی

 نوسان:نصب مســتقیم پمپ روی شبکه 
توزیع آب جرم محسوب شده و پیگرد قانونی 
دارد.مدیر روابط عمومــی و آموزش همگانی 
شــرکت آب و فاضلاب استان اصفهان با اعلام 
این خبر گفت: در پی نصب تعداد زیادی پمپ 
غیرمجاز بر روی شــبکه آبرســانی شهرها و 
روستاهای تحت پوشش که منجر به کاهش 
شدید فشار، قطع آب و اختلال در امر آبرسانی 
عادلانه به مردم شده بود، شرکت آب و فاضلاب 
اســتان اصفهان در نامه ای از دادستان محترم 
عمومی و انقلاب اســتان اصفهان درخواست 

مجوز قانونی برای برخورد با افراد متخلف کرد.
مهرداد خورســندی گفت: خوشبختانه مقام 
محترم قضایی با این درخواست موافقت و اجازه 
برخورد با مشترکین پرمصرف، مشترکینی که 
تظاهر به استفاده ناصحیح از آب در شرایط فعلی 
می کنند و مشترکینی که اقدام به نصب پمپ 
مستقیم بر روی شــبکه نموده اند، صادر کرد. 
وی گفت: بر همین اساس از ابتدای هفته جاری 
عملیات شناســایی و قطع انشعاب مشترکان 
متخلف آغاز شد و گروه های مروج مصرف بهینه 
آب آبفای استان اصفهان با همراهی مأموران 

نیروی انتظامی اجازه دارند ضمن رعایت موازین 
شــرعی، قانونی و حقوق شهروندی، نسبت به 
شناسایی و قطع انشعاب آب افراد متخلف اقدام 
کنند. وی در عین حال از شهروندان خواست در 
صورت مشــاهده پمپ های غیر مجاز، مراتب 
را به سامانه ارتباط با مشــتریان آبفای استان 

اصفهان ۱۲۲ اطلاع دهند.
اضافه می شود بر اساس بندهای 3۴-۴ و ۴-3۹ 
آیین نامه عملیاتی شرکت های آب و فاضلاب 
نصب پمپ مستقیم روی شبکه آبرسانی ممنوع 
است و شرکت های آبفا می توانند انشعاب این 

گونه مشترکین را تا زمان رفع تخلف به صورت 
موقت قطع کنند.

مدیر روابط عمومی و آموزش همگانی شرکت آبفا اصفهان اعلام کرد:

برخورد قانونی با دارندگان پمپ های آب غیرمجاز
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گفت:  اصفهان  شهردار  نوسان: 
توسعه، همواره یک ضرورت برای 
نیازهای فزاینده شهروندان است 
اما توجه به ابعاد انسانی شهر چه 

بسا ضروری تر و مهمتر باشد.
اداره  از  نقل  به  و  نوسان  گزارش  به 
شهرداری  ای  رسانه  ارتباطات 
اصفهان، قدرت اله نوروزی طی نامه 
ای به صادق خان، شهردار مسلمان 
به  وی  مجدد  انتخاب  لندن،  شهر 
دومین  برای  لندن  شهردار  عنوان 
کرد:  اظهار  و  گفت  تبریک  را  دوره 
شهر زیبای لندن همواره سالهاست 
مورد  جهان شهر  یک  عنوان  به  که 
توجه مخاطبان گوناگون در سراسر 
شهری  مدیریت  فعالان  و  دنیاست 
را  لندن  مدیریت  بیشتری  دقت  با 
به  من  برای  اما  می کنند  مطالعه 
عنوان یک شهردار حقوقدان مدیریت 
مضاعفی  جذابیت  شهر  این  شهری 
پیدا کرده است تا رویکرد یک شهردار 

حقوقدان را در لندن دنبال کنم. 
شهردار اصفهان در این مکاتبه افزود: 
حقوق بشر و عدالت باعث می شود تا 
پاسداری از محیط زیست، مقابله با 
و  امکانات  متناسب  توزیع  تبعیض، 
برای  جامعه  آحاد  تقویت  خدمات، 
از  فارغ  شکوفایی  و  نقش  ایفای 
تفاوت ها، ایمنی و امنیت، یک وظیفه 
و ماموریت الزامی تلقی شود تا اینکه 

یک ویترین تبلیغاتی باشد. 
مسلمان  شهردار  به  خطاب  وی 
موفقیت  کرد:  تصریح  لندن  شهر 
شما در اینکه مدیریت شهری را در 
کنید  تعریف  بشر  حقوق  چارچوب 
اینکه حقوق بشر صرفا سرفصلی  تا 
در برنامه های مدیریت شهری لندن 
مسرت  مایه  و  بخش  الهام  باشد، 
شهرداران  تمامی  برای  افتخار  و 

حقوقدان است.
به دنبال شهرهایی سبزتر، زیباتر، امن 
تر، و پررونق تر برای همه شهروندان 

ایجاد کنیم. 
در  نیز  لندن  شهردار  خان،  صادق 
پاسخ به شهردار اصفهان با بیان این 
مطلب اضافه کرد: در این زمان بسیار 
حساس و مهم به شدت تحت تاثیر 
لندن  شهروندان  اطمینان  و  اعتماد 
قرار گرفتم، زمانیکه تلاش می کنیم 
پاندمی )کرونا( را  تاریک  تا روزهای 
پشت سر بگذاریم. در شهر لندن، این 
به معنای ارائه رفتار و عملکرد جدید 

است. 
سرمایه گذاری بر روی جوانان، مبارزه 
با جرم، ایجاد اشتغال، کاهش سطح 
نابرابری و فقر، کمک به رشد کسب و 
کار و تداوم ساخت مسکن واقعا ارزان 
قیمت از آن جمله اند. همچنین من 
کاملا به کار بین المللی متعهد هستم 
تا شهرهایی سبزتر، زیباتر، امن تر، و 
پررونق تر برای همه شهروندان ایجاد 

کنیم. 
است:  آورده  نامه  این  ادامه  در  وی 
شبکه  در  خود  فعال  حضور  لندن 
شهرها را تداوم بخشیده تا اطمینان 
از  یادگیری  ما  که  شود  حاصل 
پروژه های نوآورانه در سراسر جهان 
که  ای  گونه  به  دهیم،  می  ادامه  را 
اقدام و صدای شهر بتواند همچنان بر
ملی  های  حکومت  های  اولویت 
ما حداقل تا زمان برگزاری کنفرانس 
تاثیر   )cop26(اقلیمی تغییرات 

گذارد.

رئیس شورای اسلامی شهر اصفهان گفت: مرکز همایش های بین المللی یکی از طرح 
های آماده بهره برداری در این دوره مدیریت شهری است. همچنین با ورود مدیریت 
شهری کنونی به رینگ چهارم حفاظتی و خط دوم قطار شهری در پایان دوره ششم 
مردم می توانند از خط دو قطار شهری استفاده کنند. علیرضا نصر با بیان اینکه تعداد 
طرح های دوره پنجم با چهار دوره گذشته برابری می کند، افزود: در این دوره بخشی 

از امور استخدامی کارکنان ساماندهی و انضباط مالی در شهرداری پیگیری شد. 

شهردار اصفهان گفت: با توجه به وجود دانشــگاه های معتبر و جوانان تحصیل کرده در 
اصفهان، باید ظرفیت های لازم برای کسب و کار فراهم شود و نخبگان امیدوار و حمایت 
مالی شوند تا با این اقدام مهاجرت معکوس را برای طبقه خلاق در اصفهان راه بیندازیم. 
قدرت الله نوروزی ادامه داد: در صدد هستیم تمرکز تصمیم گیری را از حوزه بین الملل 
شهرداری به سمت گروه های خلاق، دانشگاهیان، باشگاه های ورزشی و ایرانیان مقیم 

خارج از کشور ببریم از این رو طرح شهروند دیپلمات را مطرح کردیم.

 اقدامات زیربنایی در حوزه بین الملل شهرداریانضباط مالی شهرداری پیگیری شد

گزارش

گزارش

مکاتبه شهردار اصفهان
با شهردار لندن

صندوق سرمایه گذاری خطرپذیر شهرداری اصفهان آغاز به کار کرد:

نوروزی ادامه داد: این موارد می تواند زمینه 
را برای توسعه دیپلماسی و تقویت روابط بین 
اینکه شهرداری  ایجاد کند؛ ضمن  شهرها 
اصفهان اکنون به عضویت ۱۰ سازمان بین 
المللی و شبکه جهانی درآمده است که سه 
شهر  یادگیرنده،  شهرهای  شبکه  سازمان 
دوستدار کودک و شبکه شهرهای هوشمند 
شد.  نهایی  شهری  مدیریت  دوره  این  در 
شهردار اصفهان بیان کرد: اعتقاد به مشارکت 
مردم در برنامه ها داشتیم و به همین سبب 
در طرح جامع شهر اصفهان و برنامه اصفهان 
۱۴۰۵ توانستیم با همه سطوح اجتماع از 
جمله قشر دانشگاهی و نخبگان تعامل برقرار 
کرده و دیدگاه های آنان را برای تدوین برنامه 
های شهری اخذ کنیم. وی با اشاره به اینکه 
در راستای تعامل با دیگر شهرها و توسعه 
شهروند  طرح  امروز  عمومی،  دیپلماسی 
دیپلمات به نتیجه رسیده است، گفت: این 
طرح در نظر دارد با همه شهروندان اصفهانی و 
ایرانی خارج از کشور با توجه به تجربیات آنها در 

توسعه اصفهان نقش ایفا کند. 

ارسال ۲۰۰ طرح 
به دبیرخانه شهرونددیپلمات

نوروزی بیان کرد: در همین زمینه سایتی راه 
اندازی و با دفتر نمایندگی وزارت امور خارجه 
در اصفهان و سفارت های مختلف مکاتبه شده 
به طوریکه اکنون ۲۰۰ طرح به دبیرخانه طرح 
شهروند دیپلمات رسیده است. وی با بیان 
اینکه این مسیر در آینده هم ادامه پیدا می کند 
و همه دانشگاهیان خارج از کشور ایده های 

خود را انتقال می دهند تا در بهزیستی، آبادانی و 
رفاه شهر نقش داشته باشند، اظهار کرد: ارتباط 
اصفهان و شهر سن پترزبورگ به صورت ویژه 
بوده است به طوریکه در سفر مدیریت شهری 
اصفهان به روسیه دیدارهایی میان استاندار سن 
پترزبورگ و شورای شهر اصفهان برگزار و قرار 
شد سند راهکار تعامل تدوین شود. شهردار 
اصفهان ادامه داد: این سند با حضور مسئولان 
استان اصفهان تهیه و به سن پترزبورگ ارسال 
شده است تا بعد از بررسی، به امضای طرفین 
برسد. با امضای این سند بیشترین نقش می 
تواند از سوی دانشگاهیان اجرا شود. وی با تاکید 
بر اینکه خواهرخوانده های اصفهان دیگر امروز 
فقط خواهرخوانده های شهرداری نیستند 
و به ظرفیتی برای ارتباط بین سایر دستگاه ها 
با کشورهای خارجی تبدیل شده اند، گفت: 
شهرداری در این زمینه نقش تسهیل گر را ایفا 
می کند. شهردار اصفهان تصریح کرد: جشنواره 
فرهنگی – علمی بین دو شهر اصفهان و سن 
پترزبورگ گام مهم و موثری برای حرکت های 
بعدی دانشگاه اصفهان و سن پترزبورگ به 

شمار می رود. 

ضعف های جدی 
در ابعاد اقتصادی و فرهنگی

در ادامه این نشست، کاظم جلالی، سفیر ایران 
در روسیه در ارتباط آنلاین با بیان اینکه روابط 
ایران و روسیه در ابعاد مختلف در وضعیت خوبی 
قرار دارد اما در دو بعد اقتصادی و فرهنگی دارای 
ضعف های جدی است، اظهار کرد: در سفیر 
اخیر سرگئی لاوروف، وزیر خارجه روسیه 

به تهران موافقت نامه فرهنگی بین دو کشور 
امضا شد اما در بخش روابط فرهنگی مسئله 
اساسی وجود دارد. وی ادامه داد: باقی ماندن 
برخی روس شناسان ایرانی و ایران شناسان 
روسی در تاریخ گذشته یکی از مشکلات در این 
زمینه است. سفیر ایران در روسیه یکی دیگر از 
مشکلات فرهنگی میان دو کشور را نبود زبان 
مشترک بین آنها دانست و گفت: با وجود اینکه 
صدا و سیمای جمهوری اسلامی، شبکه های 
خارجی به زبان های مختلف دارد اما خلاء یک 

شبکه روسی زبان به چشم می خورد.
وی بیان کرد: در جهان ۱۰۰ میلیون نفر به زبان 
روسی به عنوان زبان اول و ۵۰۰ میلیون نفر به 
عنوان زبان دوم به روسی صحبت می کنند. 
جلالی با بیان اینکه در تلویزیون روسیه هم 
زبان فارسی در شبکه ها وجود ندارد و در نتیجه 
شناخت متقابل ملت ها در سطح اندکی است، 
اظهار کرد: اهمیت کار دانشگاه و شهرداری 
شهرهای  بین  خواهرخواندگی  و  اصفهان 
اصفهان و سن پترزبورگ با توجه به وضعیتی 
که میان دو کشور توضیح دادم، مشخص می 
شود. وی بیان کرد: گسترش روابط بین دانشگاه 
ها منجر به شناخت متقابل دو ملت می شود و 
نخبگان دو کشور می توانند نقش موثری در 
گسترش روابط دو کشور داشته باشند.  وی با 
تحسین فیلم ویژه تولیدی شهرداری اصفهان 
برای معرفی شهر اصفهان افزود: شهرداری 
اصفهان در سایت خود به زبان روسی تولید 
محتوا کند تا این همه شکوه مندی ایران و 
خصوصا اصفهان را به عنوان پایتخت فرهنگی 

ایران، به روسیه نشان دهد. 

تعامل هرچه گسترده تر 
در عرصه فرهنگی و انسانی

بورمیستروف،  بوریس  جشنواره،  این  در 
سرکنسول روسیه در اصفهان با بیان اینکه 
از همه  اصفهان  در  روسیه  سرکنسولگری 
طرح هایی که به بهره وری هرچه بیشتر از 
ظرفیت بین دو کشور ایران و روسیه کمک 
کند، حمایت خواهد کرد، اظهار کرد: ولادیمیر 
پوتین، رئیس جمهور روسیه در پیام تبریک 
جمهور  رئیس  رئیسی،  ابراهیم  به  خود 
دو  میان  روابط  کرد،  خاطرنشان  منتخب 
کشور از خصلت دوستانه و حسن همجواری 
برخوردار است. وی ادامه داد: در برنامه های 
جشنواره فرهنگی – علمی اصفهان و سن 
پترزبورگ، نمونه ای دیگر از تمایل متقابل برای 
تعامل هرچه گسترده تر در عرصه فرهنگی و 
انسانی به چشم می خورد. سرکنسول روسیه 
در اصفهان با بیان اینکه این محور مهم در 
راستای ارتقای همکاری  های روسیه و ایران 
مطابق توافق رهبران دو کشور بوده است، 
گفت: به همین سبب گسترش زبان های 
روسی و فارسی دارای اهمیت ویژه ای است و 
در چارچوب این جشنواره قرار دارد. وی بیان 
کرد: برای تحقق این موضوع، قراردادی بین 
دو دانشگاه اصفهان و بنیاد روسکی میر به امضا 
رسیده است؛ علاقه روزافزون جوانان ایرانی 
برای تحصیل در دانشگاه های روسی را مورد 
حمایت خود می دانیم و علاقه به ورزش به ویژه 
فوتبال از عوامل نزدیکی دو ملت است. بوریس 
بورمیستروف اظهار کرد: در همین راستا توافق 
نامه بین دو باشگاه زنیت و سپاهان به امضا 
رسیده است و امید است این جشنواره یک 
رویداد درخشان در مشارکت دیرینه دو شهر 
خواهرخوانده اصفهان و سن پترزبورگ باشد 

و این برنامه ها تداوم داشته باشد.  

آغاز همکاری گسترده ایران و روسیه
همچنین، هوشنگ طالبی، رئیس دانشگاه 
اصفهان با اشاره به اینکه کشورهای ایران و 
روسیه دارای مرزهای مشترک هستند که 
در زمینه های مختلف با هم همکاری داشته و 
دارند، اظهار کرد: یکی از این زمینه ها همکاری 
علمی است که در سطح عالی بین دو کشور 
ایران و روسیه و بین دانشگاه های دو کشور به 

صورت سازمانی وجود دارد. 
وی ادامه داد: همکاری براساس ظرفیت های 
علمی دو کشور به اندازه پتانسیل ها نیست 
و نیاز به بررسی دارد تا در سایه شناخت موانع 
رئیس  گیرد.  صورت  ها  همکاری  افزایش 
دانشگاه اصفهان با بیان اینکه در همین راستا 
در سال های گذشته رابطه نظام مند بین 
کمیسیون دانشگاه های روسیه و ۱3 دانشگاه 
بزرگ ایران از جمله دانشگاه اصفهان برقرار 
شد، گفت: تاکنون ۵ نشست مشترک در 
این خصوص برگزار شده که کمک بزرگی به 
تحکیم روابط بین دانشگاه ها کرده است. وی 
افزود: برگزاری جشنواره علمی – فرهنگی 
اصفهان و سن پترزبورگ در نتیجه ارتباط دو 
طرف برای ظرفیت سازی است و این رویداد را 

آغاز همکاری گسترده بین دو طرف می دانیم.

جشنواره علمی -فرهنگی اصفهان و سن پترزبورگ آغاز به کار کرد؛

توسعه مشارکت دیرینه
طرح "شهروند دیپلمات" به چتر حمایتی فعالیت های بین المللی در اصفهان تبدیل شده است

citizen

 نوسان:در حاشیه برگزاری جلسه علنی این هفته شورای اسلامی 
خطرپذیر)جسورانه(  گذاری  سرمایه  صندوق  اصفهان،  شهر 
شد.  افتتاح  خصوصی  بخش  مشارکت  با  اصفهان  شهرداری 
علیرضا نصر اصفهانی، در جلسه علنی شورای اسلامی شهر 
اصفهان اظهار کرد: امروز که از  انتخابات فارغ شده ایم، می توان 
گفت مدیریت شهری در این دوره مدیریت موفقی بوده است. 
وی ادامه داد: در این مسیر بخشی از کارها در این فرصت محدود 
انجام شده و بخشی آغاز شده و نیاز به استمرار دارد. البته برخی 
طرح ها که در شورای پنجم داشتیم در برنامه اصفهان ۱۴۰۵ 

لحاظ شده و باید آغاز شود.

مترقی ترین مصوبه شوراها
همچنین در ادامه این جلسه، کوروش خسروی، رئیس مرکز پژوهش های 
شورای اسلامی شهر اصفهان با اشاره به اینکه یکی از مهمترین دستاوردهای 
شورای پنجم که ثابت می کند ما شورای شهر هستیم و نه شورای شهرداری، 
تشکیل صندوق سرمایه گذاری خطرپذیر است، اظهار کرد: در اصفهان فرار 
طبقه خلاق هرروز اتفاق می افتاد و شهر از قشر کارآفرین تهی می شد چراکه 
کسب و کارها امکان جذب سرمایه برای طرح های خود نداشتند. وی ادامه 
داد: چون تمام صندوق های سرمایه گذاری در تهران متمرکز بود با فرار طبقه 
خلاق به پایتخت روبرو بودیم؛ از همین رو در شهریور ۹7 مصوب کردیم تا یک 
صندوق ایجاد شود و پاییز ۹۹ پیگیری ایجاد این صندوق شکل گرفت. رئیس 
مرکز پژوهش های شورای اسلامی شهر اصفهان تصریح کرد: تعهد شهرداری 
در این صندوق دو میلیارد تومان و ۵ میلیارد تومان هم تعهد بخش خصوصی 
بود که در آذر ۹۹ با برگزاری یک رویداد سرمایه گذاری در اصفهان، تعهد 

سرمایه گذاری سرمایه صندوق به ۱۵ میلیارد تومان رسید. 
وی افزود: تشکیل این صندوق ها، یکی از مترقی ترین مصوبات شوراهای شهر 
ایران است که خود را متعهد به حفظ طبقه خلاق کرد و یک قدم برداشت؛ 
هرچند مبلغ سرمایه گذاری عدد زیادی نیست اما اینکه دغدغه ای در این 

خصوص وجود دارد، حائز اهمیت است. 
خسروی اظهار کرد: شهرداری مکلف شده است در برنامه ۱۴۰۵ سرمایه 
خطرپذیر را از دو میلیارد تومان به ۲۰ میلیارد تومان افزایش دهد و شورای 
ششم باید این موضوع را در بودجه های سنوات شهرداری پیگیری کند و اگر 
چشم خود را روی این مصوبه ببندد روند خروج طبقه خلاق از اصفهان ادامه 
می یابد. وی افزود: رئیس اتاق بازرگانی استان اصفهان هم اعلام کرد بعد از 
این اقدام شهرداری، مصوبه ای برای تشکیل صندوق سرمایه گذاری خطرپذیر 

در دست اقدام دارد.

کاهش ریسک شکست استارتاپ ها 
همچنین، علیرضا گلچین فر، رئیس اداره ارتباط با صنایع و شرکت های 
دانش  بنیان شهرداری اصفهان اظهار کرد: از شهریور ۹7 که مصوبه شورا در 
زمینه تشکیل صندوق های سرمایه گذاری به دست ما رسید، اقدامات در این 

خصوص پیگیری شد. 
وی افزود: صندوق های سرمایه گذاری خطرپذیر، با مشارکت در سهام کسب 
و کارهای نوین بر روی طرح های نوآورانه و فناورانه مشارکت مالی می کنند 
و در عین حال کمک های مدیریتی و آموزش های لازم را در اختیار این افراد 

قرار می دهد تا محصولات را در بازار ارائه دهند. 
رئیس اداره ارتباط با صنایع و شرکت های دانش  بنیان شهرداری اصفهان 
تصریح کرد: این صندوق ها ریسک شکست را کاهش می دهد، چون مجموعه 
کلان تری بالای سر آنهاست و سود اقتصادی غیرمتعارف برای آنها به همراه 
دارد؛ در استارتاپ های تشکیل شده در کشور رشدهای اقتصادی فراتر از عدد 

و رقم هایی است که در کسب و کارهای معمول رخ می دهد. 
وی افزود: در ایران سابقه صندوق ها به دهه هفتاد برمی گردد و در دهه هشتاد 
صندوق های پژوهش شکل گرفتند و در دهه ۹۰ انجمن سرمایه خطرپذیر 

ایران تشکیل شد و بیش از ۵۰ مجموعه را ذیل خود جای داده است. 
گلچین فر اظهار کرد: صندوق پژوهش و فناوری استان اصفهان در سال ۸۴ 
تشکیل شد اما تلاش ها نظام مند نبود بر همین اساس، گزارشی در مرکز 
پژوهش های شورا ارائه و شهرداری مکلف به اهدا یا مشارکت در تشکیل این 
صندوق شد که اهدای سرمایه با آینده نگری مدیریت شهری به مشارکت 

تبدیل شد. 
وی افزود: شهرداری به شرطی می تواند این هزینه را انجام دهد که سرمایه 
گذار بخش خصوصی صاحب صلاحیت، حضور پیدا کند و برهمین اساس 
فرآیند آغاز و جلسات متعددی با سرمایه گذاران برگزار شد و در نهایتا در 
بهمن ۹۸ جمعی که برای سهامداران نیاز داشتیم تشکیل شد تا در تیرماه ۹۹ 

اولین واریزی تعهدی سهامداران انجام شود. 
رئیس اداره ارتباط با صنایع و شرکت های دانش  بنیان شهرداری اصفهان 
تصریح کرد: این صندوق در قالب یک شرکت سهامی خاص فعالیت خود را 
آغاز کرد تا بعد به صندوقی تبدیل شود که در بورس هم قابل عرضه باشد. 
وی افزود: با گذراندن این مراحل، شهرداری 3۵ درصد تعهد را واریز و مابقی 
سهامداران هم واریز کردند و عملیات رسمی ثبت شرکت سرمایه گذاری 
خطرپذیر آغاز شد و از بهمن ۹۹ صندوق فعالیت رسمی را تحت عنوان شرکت 
آغاز کرد. گلچین فر گفت: شهرداری اصفهان با 3۲ درصد سهام، گروه توسعه 
کارآفرینی بهمن به نمایندگی از بنیاد برکت، صندوق فناوری و پژوهش استان 
اصفهان، و سه نفر هم سهامدار حقیقی از جمله سهامداران این شرکت هستند.

اجرایی شدن مترقی ترین 
مصوبه شورا

 نوسان: محمدرضا ســاکت، مدیرعامل 
باشگاه ورزشی – فرهنگی سپاهان اظهار 
کرد: همــکاری بین دو شــهر فرهنگی 
اصفهان و ســن پترزبورگ در راســتای 
فعالیت های راهبردی شهرداری اصفهان 
در ایجاد تفاهم نامه های خواهرخواندگی، 
تبدیل به برنامه های اجرایی شده است که 
در بخش های علمی، فرهنگی و ورزشــی 
به صورت عملیاتی ســازمان یافته است. 

وی ادامــه داد: چند ماه پیــش با تلاش 
سرکنسول روسیه در اصفهان تفاهم نامه 
ای میان باشگاه ســپاهان و باشگاه زنیت 
روسیه به امضا رســید و بر همین اساس 
بســتری برای همکاری علمی – ورزشی 
برای برگزاری رویداد دوســتانه، فستیوال 
ورزش آقایان و بانوان، تبــادل تجربیات، 
مربی گــری، اســتعدادیابی، مارکتینگ، 

پزشکی ورزشی ایجاد شد.

مدیرعامل باشــگاه ورزشــی – فرهنگی 
ســپاهان اظهار کرد: برای بررسی روابط 
بیشتر دو باشــگاه، میزبان مدیران باشگاه 
زنیت در اصفهان هســتیم. وی افزود: در 
راســتای سیاســت های دو دولت ایران و 
روسیه ارتباطات در ابعاد مختلف سازمان 
گرفته و سپاهان مفتخر اســت با یکی از 
باشگاه های بزرگ روسیه این همکاری دو 

جانبه را برقرار کرده است.

مدیرعامل باشگاه ورزشی – فرهنگی سپاهان خبرداد:

همکاری فرهنگی – ورزشی باشگاه سپاهان و زنیت روسیه

جشـنواره علمـی- فرهنگـی اصفهـان و سـنت پترزبـورگ بـا امضـای سـند همـکاری میـان
 دانشـگاه های اصفهان و بنیاد "روسـکی میر" روسـیه و با حضور شـهردار اصفهان، سرکنسول 
روسـیه در اصفهـان و ارتباط آنلاین با سـفیر ایران در روسـیه آغاز به کار کـرد.  درت اله نوروزی در جشـنواره 
علمـی – فرهنگـی اصفهـان و سـن پترزبورگ بـا بیان اینکه امـروز شـهر اصفهان در آسـتانه انعقاد قـرارداد 
خواهرخواندگـی بـا شـانزدهمین خواهرخوانده خود اسـت، اظهار کـرد: ما در اصفهـان سـیزده خواهرخوانده 
داشـتیم و مراحل نهایی انعقاد قرارداد خواهرخواندگی بین شـهرهای سـمرقند ازبکسـتان، پورتـوی پرتغال و 

حیدرآبـاد هند هـم در حال انجام اسـت. 

هفته نامه نوسان
گروه شهری
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رییس سازمان برنامه و بودجه گفت: لایحه همسان سازي حقوق بازنشستگان پس از تصویب 
در هیات وزیران با قید دو فوریت به مجلس تقدیم خواهد شد. محمدباقر نوبخت افزود: 
موضوع لایحه همسان سازي حقوق بازنشستگان در دستور جلسه آتي هیات دولت مطرح 
مي شود که پس از تصویب در هیات وزیران با قید دو فوریت به مجلس شوراي اسلامي 
تقدیم خواهد شد. وی درخصوص پرداخت پاداش پایان خدمت بازنشستگان سال ۱3۹۹ 
مجددا تاکید کرد: تا پایان تیر ماه ۱۴۰۰ حتما پاداش این بازنشستگان پرداخت خواهد شد.

تقدیم لایحه همسان سازي حقوق بازنشستگان
رییس کل گمرک از رشد ۶۹ درصدی صادرات غیرنفتی ایران در بهار ۱۴۰۰ خبر داد.

مهدی میراشرفی گفت: مقایسه آمار تجارت خارجی کشورمان در سه ماهه بهار سال 
۱۴۰۰ با مدت مشابه سال قبل حاکی از افزایش ۲۵ درصدی در وزن و ۵۰ درصدی در 
ارزش کالاهای تجاری مبادله شده بین جمهوری اسلامی ایران و کشورهای خارجی است. 
وی افزود: مجموع تجارت خارجی ایران در بهار سال جاری 3۸ میلیون و ۴۰۰ هزار تن کالا 

به ارزش ۲۰ میلیارد و ۹۰۰ میلیون دلار بوده است.

رشد 69 درصدی صادرات غیرنفتی ایران

محدودیت های جدید 
پیش روی صادرکنندگان

اقتصاد ایران در هفته ای که گذشت؛

 نوسان: سه شنبه شب بود که دبیر شوراي عالي انقلاب فرهنگي 
پس از پایان جلســه 8۴۲ این شــورا اعلام کرد که »مهم ترین 
تصمیمات ۵۲ سال گذشته در زمینه کنکور« در این جلسه اتخاذ 
شده است. در این جلسه که به ریاست حسن روحاني برگزار شد 
سیاست ها و ضوابط ساماندهي سنجش و پذیرش متقاضیان ورود 
به آموزش عالي به تصویب رســید. یکي از این مصوبات برگزار 
شدن دو مرحله اي کنکور است که قرار است از سال ۱۴۰۲ اجرایي 
شود.آنچه می خوانید برخی از برجسته ترین نکاتی است که در 

هفته قبل نظر اقتصادانان ایرانی را به خود معطوف کرد؛

هر سال دو کنکور
"دستور این جلسه ساماندهي نظام سنجش و پذیرش کنکور در مقطع 

کارشناسي بود و تصمیمات مهمي در این جلسه اتخاذ شد". 
سعیدرضا عاملي، دبیر شوراي عالي انقلاب فرهنگي پس از جلسه سه شنبه 
در خصوص آنچه به تصویب رسیده بود صحبت کرد. مرکز خبر شوراي عالي 
انقلاب فرهنگي به نقل از او نوشته است که با توجه به اینکه از سال ۱3۴۸ 
کنکور در ایران شروع شده، تصمیمات این جلسه مهم ترین تصمیمات ۵۲ 

سال گذشته در زمینه کنکور به حساب مي آید. 
دبیر شوراي عالي انقلاب فرهنگي در خصوص نتایج این تصمیم گیري ها 
گفت: »مصوبه اول مبني بر این بود که در آزمون سراسري سهم آموزش 
و پرورش به لحاظ سابقه تحصیلي ۶۰ درصد و سهم کنکور سراسري ۴۰ 
درصد خواهد بود. تصمیم دوم این بود که کنکور سراسري مختص دروس 
تخصصي باشد و دروس عمومي به بخش سوابق تحصیلي منتقل مي شود و 
سوابق تحصیلي مبناي ارزیابي نهایي خواهد بود، مصوبه سوم اینکه آزمون 
سنجش )کنکور( دو بار در سال برگزار شود که فشار و اضطراب از روي 
دانش آموزان ما برداشته شود و دانش آموزان ما وقتي در این آزمون شرکت 

مي کنند نگران نباشند که تا سال دیگر فرصت دیگري نخواهند داشت.«.«

دولت جدید در برابر ابرچالش ها 
دکتر وحید شقاقی شهری معتقد است: ایران به یک تجربه حداقل ۵۰ ساله 
در شرایط فعلی اقتصاد رسیده است و این حکمرانی نامطلوب اقتصادی که 
عمدتاً از دهه ۵۰ خود را نشان داد موجب شده است که در اقتصاد ایران 

چالش هایی ایجاد و انباشته شوند. 
این اقتصاددان تاکید دارد: در طول ۵۰ سال اخیر دولت ها به سمت درمان 
اساسی چالش ها و ابرچالش ها نرفتند تا الان که به سال ۱۴۰۰ رسیده ایم، 
اما اگر بخواهیم اینها را اولویت بندی کنیم می توان چالش ها و ابرچالش ها 
را در سه دسته تقسیم بندی کرد. شقاقی شهری اضافه کرد: ابرچالش هایی 
نظیر آب، صندوق های بازنشستگی و پایان دوران صادرات نفت ایران در 

سطح اول این ابرچالش ها است.

بازار مسکن در دولت جدید چه خواهد شد؟ 
دکتر مهدی سلطان محمدی گفت: کمبود زمین یکی از دغدغه هایی است 
که در شهر های بزرگ با آن روبرو هستیم و حتی در اطراف شهر ها نیز زمین 
خالی وجود ندارد. این اقتصاددان حوزه مسکن اضافه کرد: باید به فاصله های 
دورتر از شهرها مسکن بسازیم، که این موضوع خورده معضلات و تبعات 
بسیار زیادی دارد. از آنجا که دولت با توجه به اینکه با کسری بودجه شدیدی 
روبرو است، نمی تواند منابعی را برای ساخت مسکن اختصاص دهد. بنابراین 
دولت یا باید به مانند پروژه مسکن مهر از بانک مرکزی استقراض کند و در 
قبال آن ریال بدون پشتوانه چاپ کند که  تورمی شدیدی به مردم تحمیل 
می کند. وی تصریح کرد: یا با استفاده از سپرده های مردم در بانک ها، برای 

ساخت مسکن اقدام شود که این موضوع خود مشکلات زیادی را دارد.

دیوار دولت از همه کوتاه تر است
دکتر داوود سوری می گوید: در سال های گذشته رسم شده که بودجه ای را 
که معمولاً دولت به مجلس می فرستد، مجلس نیز یکسری هزینه ها روی آن 
می گذارد و به نوعی بودجه را بازتر و بزرگ تر می کند و به دولت برگردانده و 
تبدیل به قانونش می کند. در این راستا اصطلاحی در بین مجلسی ها وجود 
دارد که بیان می کند ما )نمایندگان مجلس( برای دولت درآمدزایی کردیم 
و برای آن درآمدها هم هزینه ایجاد کردیم. این اقتصاددان اضافه کرد: این 

اصطلاح خیلی مبهم و بی معناست. 
نخست اینکه درآمدزایی که مجلس برای دولت می کند، الزامی، قطعی و صد 
درصد نیست، در حالی که هزینه هایی که برای دولت می تراشد صد درصد، 
قطعی و گریزناپذیر است. دوم اینکه درآمدهایی که مجلس برای دولت 
می آفریند به شکل کسری بودجه خودش را نشان می دهد و دولت ناگزیر 
است هزینه هایی را که معادل آن درآمدها به بودجه اضافه  شده بپردازد و 

خواه ناخواه این کسری بودجه تبدیل به تورم می شود. 
چون دولت برای پوشش این کسری بودجه به اجبار به منابع بانک مرکزی 
متوسل شده و دست به چاپ پول می زند. متاسفانه این موضوع در سال های 
گذشته رسمی رایج در فرآیند بودجه ریزی کشور شده و سال به سال ادامه 

پیدا کرده است.
 وی تصریح کرد: بحث غافل شدن از قدرت تورم زایی حجیم کردن بودجه، 
بحث صحیحی است. وقتی بودجه به مجلس می رود، نگاه بخشی به آن شده 
و نمایندگان مجلس بسته به اینکه چه ملاحظات و چه دغدغه های بخشی 
دارند، خواهان حجیم کردن بودجه به نفع منافع و دغدغه های خودشان 
هستند. از آنجا که هیچ کسی راضی به کم شدن بودجه بخش خود نیست، 
و از سویی چون دیوار دولت از همه کوتاه تر است، طبیعتاً بودجه را منبسط 
کرده و کسری بودجه را به گردن دولت و در نهایت جیب مردم می اندازند.

اولویت های دولت جدید

رونمایی از
عملیات بازار باز 

بانک مرکزی از سال گذشته و با هدف سامان 
دادن به بازار پول از عملیات جدیدی تحت 
این  کرد.  رونمایی  باز  بازار  عملیات  عنوان 
سازوکار جدید پولی راهکار جدید سیاستگذار 
پولی برای مدیریت بازار پول و کاهش سرعت 
گردش پول در بازارهای اقتصادی است. در 
اجرای این عملیات بانک مرکزی بنا به شرایط 
اقتصادی اقدام به خرید و یا فروش اوراق به 
بانک ها می کند و از این مسیر ورود و خروج پول 
به اقتصاد را زیر ذره بین قرار می دهد و در قالب 
عملیات ریپو و یا ریپوی معکوس سیاست های 
مدنظر خود را اجرایی می کند. در صورتی 
که هدف بانک مرکزی اجرای سیاست های 
انبساط پولی باشد خرید اوراق از بانک ها و تزرق 
نقدینگی به بازار بین بانکی اولویت پیدا می کند. 
اوراق خریداری شده در تاریخ سررسید از سوی 
بانک ها بازخرید می شود. اما چنانچه بانک 
مرکزی بخواهد مدیریت خود بر نقدینگی را 
تغییر دهد و سیاست های انقباضی در پیش 
بگیرد عملیات ریپوی معکوس را در پیش 
می گیرد و با فروش اوراق اقدام به جذب مازاد 

نقدینگی در بازار بین بانکی می کند.

نشانه های مازاد پول
بانک مرکزی زمانی موضع خود در خصوص 
عملیات بازار باز را آشکار می کند که علامت های 
ویژه ای از فعالیت های بازار پول دریافت کرده 
اضافه برداشت  که  زمانی  مثال  برای  باشد. 

بانک ها از منابع زیاد می شود و تمایل به افزایش 
دیده می شود  بین بانکی  بازار  در  نرخ سود 
می توان پی برد که حجم نقدینگی در بازار 
بین بانکی کم شده و در نتیجه بانک مرکزی 
دست به اجرای عملیات ریپو و تزریق نقدینگی 
به بانک ها می کند. اما حالت عکس این قضیه 
زمانی اتفاق می افتد که حجم اضافه برداشت ها 
کم شده باشد و نرخ سود نیز روند کاهشی به 
خود گرفته باشد. این شرایط ایجاب می کند 
که بانک مرکزی به منظور مدیریت نقدینگی به 
فروش اوراق به بانک ها و جذب نقدینگی از آنها 
اقدام کند. این اقدام نهاد پولی را قادر می سازد 
که از جابه جایی پول و گردش آن در بازارهای 
مختلف اقتصادی جلوگیری و به استقرار منابع 
مالی در بانک ها کمک کند. بررسی ها نشان 
می دهد که بانک مرکزی تا پیش از آشکار شدن 
نشانه های مازاد منابع بین بانکی تنها به اجرای 
عملیات ریپو اکتفا می کرد اما از هفته سوم 
خرداد جهت گیری این نهاد پولی تغییر کرد و 
در نتیجه بانک مرکزی عملیات توافق بازخرید 

معکوس را اجرایی کرد.

سه مرحله ریپوی معکوس
اولین عملیات ریپوی معکوس در هفته منتهی 
به ۱7 خرداد انجام شد و بانک مرکزی عملیات 
بازار باز در قالب توافق بازخرید معکوس را به 
مبلغ ۶/37 هزار میلیارد تومان اجرایی کرد. این 
عملیات اما متوقف نشد و بانک مرکزی دومین 
عملیات ریپوی معکوس را در هفته منتهی 
به ۲۵ خرداد اجرایی کرد. در این عملیات 

نیز توافق بازخرید معکوس به مبلغ سه هزار 
میلیارد تومان انجام شد. در سومین مرحله از 
این عملیات نیز که در هفته منتهی به ۲۴ خرداد 
انجام شد سه هزار میلیارد تومان نقدینگی از 
بانک ها جذب شد. تازه ترین گزارش های بانک 
مرکزی نیز نشان می دهد که در هفته منتهی 
به 3۱ خرداد عملیات جدیدی صورت گرفت 
و نهاد پولی به توافق بازخرید معکوس به مبلغ 
۶/۴ هزار میلیارد تومان دیگر ترتیب اثر داد. نهاد 
پولی در زمان اجرای این عملیات بر مازاد منابع 
در بازار بین بانکی و کنترل وضعیت نقدینگی 
تاکید کرده است. نرخ سود در اجرای عملیات 
توافق بازخرید در هر سه مرحله یاد شده ۱۸ 

درصد بوده است. 
همان طور که گفته شد مازاد نقدینگی در 
دست بانک ها دلیل اصلی اجرای این سیاست 
بوده است. بررسی وضعیت نرخ سود در بازار 
بین بانکی و روند کاهشی آن نیز این مساله را 
تایید می کند که نقدینگی در دست بانک ها 
افزایش یافته و عدم مدیریت آن از سوی بانک 
مرکزی می تواند به افزایش گردش پول در 

بازارهای اقتصادی منجر شود.

تغییر موضع بانک مرکزی
اگر نگاهی به روند تغییرات نرخ سود در بازار 
بین بانکی بیندازیم مشخص می شود که این 
نرخ پس از آنکه به سقف خود یعنی ۲۲ درصد 
در آبان سال گذشته برخورد کرد به تدریج 
روند کاهشی به خود گرفت. بانک مرکزی نیز 
آن زمان موضع شفاف خود را در این خصوص 

اعلام و بر کاهش این نرخ به زیر ۲۰ درصد تاکید 
کرد. بر همین اساس نیز نرخ سود بین بانکی به 
تدریج و با سرعت اندک کاهش یافت و به زیر 
۲۰ درصد رسید. با این حال توقف این نرخ در 
کانال ۱۹درصد هفته ها به طول انجامید و اولین 
نشانه از ورود این نرخ به کانال ۱۸درصد اخیرا 
شناسایی شد. به این ترتیب می توان ادعا کرد 
که در این مدت بانک ها در حال انجام فعالیت 
در بازار بین بانکی بودند و به دلیل کفایت حجم 
نقدینگی، نه تنها کمبودی از سوی هیچ یک از 
آنها احساس نشد بلکه نشانه های مازاد منابع 
کم کم آشکارتر شد. تحولات بازار پول نشان از 
آن داشته که بانک مرکزی باید موضع خود را 
در خصوص بازار پول تغییر دهد و به سیاست 
جدیدی در زمینه کنترل نقدینگی روی بیاورد. 
از همین رو عملیات بازار باز را در قالب توافق 

بازخرید و یا ریپو معکوس اجرایی کرد.

جذب ۶/۴ هزار میلیارد تومان پول
بانک مرکزی در آخرین گزارش خود از عملیات 
بازار باز اعلام کرده که پیرو اطلاعیه ۲7 خرداد 
مبنی بر برگزاری حراج فروش مدت  دار اوراق 
بانک  باز، دو  بازار  مالی دولتی در عملیات 
سفارش خرید اوراق در قالب توافق بازخرید 
معکوس )ریپو معکوس( را تا مهلت تعیین 
 شده یعنی ۲۹ خرداد و مجموعا به ارزش ۹/۲ 
هزار میلیارد تومان به بانک مرکزی ارسال 
کردند. با توجه به پیش  بینی بانک از وضعیت 
نقدینگی در بازار بین بانکی، موضع عملیاتی 
بانک مرکزی در هفته منتهی به 3۱ خرداد 
استمرار جذب نقدینگی بوده است. لذا، این 
بانک به اجرای عملیات بازار باز در قالب توافق 
بازخرید معکوس به مبلغ ۶/۴ هزار میلیارد 
تومان با سررسید هفت روزه با حداکثر نرخ ۱۸ 
درصد موافقت کرد و معاملات مربوط به این 
عملیات و سررسید قراردادهای توافق بازخرید 
معکوس هفته منتهی به ۲۴ خرداد را به ارزش 
سه هزار میلیارد تومان، در روز دو شنبه 3۱ 
خرداد ماه انجام داد. افزون بر عملیات بازار باز، در 
هفته منتهی به 3۱ خرداد چهار بانک در هفت 
نوبت از اعتبارگیری قاعده  مند در مجموع به 
ارزش ۱۰/7 هزار میلیارد تومان استفاده کردند. 
همچنین در این دوره، مبلغ ۱۶/7 هزار میلیارد 
تومان از ریپوی انجام شده در قالب اعتبارگیری 

قاعده  مند سررسید شد.
در مجموع بانک مرکزی از ابتدای سال و طی 
۱۲ مرحله عملیات بازار باز را اجرایی کرده 
است. از این سه مرحله، ۹ مرحله آن عملیات 
ریپو و سه مرحله آن عملیات ریپوی معکوس 
بوده است. هرچند اقدام تازه و جدید سیاست 
گذار پولی در زمینه عملیات بازار باز و تغییر 
موضع بانک مرکزی از خرید اوراق به فروش 
اوراق و جذب نقدینگی اقدام مناسبی برای 
قبض نقدینگی و جلوگیری از گردش نقدینگی 
در بازارهای اقتصادی است اما آنچه می تواند 
ماندگاری این منابع در بانک ها را تضمین کند 
استقلال سیاست های پولی بانک مرکزی از 

سیاست های مالی دولت است. 
در غیر این صورت این احتمال وجود دارد 
که دولت و کسری بودجه اش سیاست قبض 
نقدینگی از سوی بانک مرکزی را نیز دچار 
اختلال و از کارایی آن در راستای سامان دادن 

به بازار پول بکاهند.

جزئیات سه مرحله ای عملیات بازار باز در قالب بازخرید معکوس بررسی شد؛

سیاستگذاری جدید پولی
بانک مرکزی از سال گذشته و با هدف سامان دادن به بازار پول از عملیات جدیدی تحت عنوان عملیات بازار باز رونمایی کرد

کمیســیون  نوســان:رئیس   
تســهیل تجــارت و توســعه 
صادرات اتاق بازرگانی تهران از 
توقف مجــدد واردات در مقابل 
صادرات خبر داد و گفت: دولت 
صادرکننده را مکلف کرده یا ارز 
خود را برای واردات خود استفاده 
کند یا آن را در سامانه نیما عرضه 
کند؛ بنابراین اجازه استفاده از ارز 
صادرات خود برای واردات غیر یا 

واگذاری کوتاژ را فعلا ندارند.
محمد لاهوتی، اضافــه کرد: مجموعه 
تلاش ها منجر به صــدور ابلاغیه ۱77 
ســتاد هماهنگی اقتصادی دولت شده 
است که بر اســاس آن، صادرکنندگان 
از ۵ روش موجــود در این بخشــنامه، 
می توانســتند برای رفع تعهــد ارزی 
اســتفاده کنند. بر این اســاس، تمام 
مســئولیت و اختیارات کمیته ماده دو 
دولت بــه کمیته اقدام ارزی ســازمان 
توسعه تجارت ایران واگذار شد و به این 
سازمان اختیار داده شــد تا با توجه به 
نقش کلیدی و تخصصی این سازمان، 
نوید را به صادرکنندگان داد که با تغییر 
بخشنامه ها از این پس در حوزه صادرات 
مواجه نخواهیم بود؛ ولی متاســفانه دو 
هفته است که واردات در مقابل صادرات 
دستخوش تغییرات شده و صادرکننده 
برای استفاده از امتیاز واردات در مقابل 
صادرات، یا باید در حوزه تخصصی خود 
کالا وارد کند و یا توافق سازمان صمت 
استان را برای واردات غیر از واردات خود 
بگیرد که این موضوع در رفع تعهد ارزی 

مشکلاتی ایجاد کرده است. 
به عنوان مثال در حوزه کشــاورزی و 
خشکبار، سوال این است که صادرکننده 
پســته یا خرما چــه کالایــی را برای 
واردات خود استفاده می کند که از این 
روش رفع تعهــد ارزی کند یــا اگر ارز 
را در ســامانه نیما عرضه کند، با توجه 
به اینکــه میانگین نرخ ارز در ســامانه 
نیما ۲۰ درصد پایین تــر از نرخ واقعی 
خود است، ممکن اســت برای قشری 
از صادرکننــدگان که خــوراک ارزان 
دارند این عدد مطلوب باشد؛ ولی قطعا 
صادرکنندگان کالاهای غیرنفتی را با 

مشکل مواجه خواهد کرد.
به گفتــه وی، صادرکنندگانی که می 
خواهنــد از روش واردات در مقابــل 
صادرات یا واگذاری کوتاژ استفاده کنند، 
با مشکل فروش ارز در سامانه نیما مواجه 
هستند و عملا استفاده از این روش برای 
آنها، امکانپذیر آنها نیست؛ پس مجدد به 
شرایط قبل برگشته ایم و با توجه به اینکه 
مسئولیت در سازمانهای صمت و توسعه 
تجارت است؛ این انتظار وجود دارد که 
یا ده روز یا دو هفته قبــل از اجرای یک 
بخشنامه آن را به صورت رسمی اعلام 
کنند و هم اینکه رایزنی نمایند که چنین 
محدودیت هایی هر چه سریعتر برطرف 
شود؛ نه اینکه در عمل یک واردکننده و 
صادرکننده بدون پیش آگهی قبلی با 
یک موضوع مواجه شــود؛ چراکه به هر 
حال ممکن است از قبل با واردکننده ای 

توافق کرده باشد.
لاهوتی معتقد است که این اشکالاتی که 
در سیستم رفع تعهد ارزی ایجاد شده، 
منجر به بروز اختلاف میان صادرکننده 
و واردکننده  می شــود که این معضل 
بزرگی است که عملا صادرکننده را به 
جای اینکه به صادرات بیشــتر هدایت 

کند، درگیر مشکلات بیشتر می نماید.

بازار پول طی چند هفته اخیر شاهد یک جهت گیری جدید در حوزه سیاستگذاری پولی بوده 
است. بانک مرکزی در این مدت و طی چند مرحله موضع جدیدی در اجرای عملیات بازار باز 
در پیش گرفته و به جای تزریق نقدینگی به بانک ها بر عملیات جذب نقدینگی از آنها اصرار ورزیده است. این 
عملیات در قالب توافق بازخرید معکوس اجرایی شده و نهاد پولی نیز مازاد منابع در بازار بین بانکی را هدف 
اصلی اجرای چنین سیاستی عنوان کرده است. آمارهای رسمی نشان می دهند که نرخ سود در بازار بین بانکی 
از ابتدای سال در حال کاهش است و همین مساله وجود مازاد منابع در بازار بین بانکی و ضرورت اعمال سیاست 
مدیریت نقدینگی از سوی بانک مرکزی را تایید می کند. اجرای عملیات ریپو و یا بازخرید معکوس این اجازه 
را به نهاد پولی می دهد که با جذب نقدینگی کوتاه مدت بانک ها، از حرکت پول به سایر بازارها جلوگیری کند و 
سرعت گردش نقدینگی در اقتصاد را کاهش دهد. طبق اعلام بانک مرکزی، عملیات اخیر بازخرید معکوس به 
مبلغ ۶/۴ هزار میلیارد تومان در هفته منتهی به ۳۱ خرداد انجام شده و اجرای این سیاست در هفته های پیش 

رو نیز تداوم خواهد داشت.

هفته نامه نوسان
گروه اقتصاد

 نوسان:  اقتصــاددان و عضو هیأت علمی 
دانشگاه فردوسی مشــهد گفت: استراتژی 
توسعه صنعتی ایران و ثبات اقتصادی و مالی، 
دو محور کلیدی و مهمی اســت که دولت 
آینده باید بــرای آن برنامه ریزی اقتصادی 
کند و دیگــر اولویت های اقتصــادی ایران 
طی ۴ســال آینده حول همیــن چارچوب 
باید قرار گیرد. دکتر علی  چشمـــی اضافه 
کرد: داشتن اســتراتژی توسعه صنعتی به 

این معناست که پیشران های توسعه کشور 
قرار است کدام بخش ها باشند و دولت آینده 
برای آنها چه برنامه هایی دارد و آیا قرار است 
اقتصاد کشــور همچنان براســاس تولید و 
صادرات نفت خــام و فلزات اساســی باقی 
بماند یا اینکه مســیر دیگری قرار است طی 
شود که براساس اســتراتژی صنعتی ایران، 
شیوه تعامل ایران با جهان مشخص خواهد 
شد. این اقتصاددان افزود: با مشخص شدن 

اســتراتژی صنعتی ایران مشخص خواهد 
شد که هر تولید صنعتی در کشور قرار است 
چه نقش و ســهمی از زنجیره ارزش تولید 
جهانی داشته باشد. این اقتصاددان با اشاره 
به هدف گذاری افزایش ۱۰۰درصدی تجارت 
خارجی ایران با جهان به ویژه با همسایگان 
می گوید: رشــد تجارت هدف گذاری شده 
بدون داشــتن ارتباطات مالی و بانکی، رفع 
تحریم ها و همچنین پذیرش استانداردهای 

FATF  امکان پذیــر نیســت و از آنجا که 
کشورهای همســایه ایران هم به نظام مالی 
و بانکی بین المللی متصل هســتند، برای 
تجارت رســمی با ایران محدودیت خواهند 
داشت و باقی ماندن تحریم ها و یا نپذیرفتن 
استانداردها و شــرایط مورد نظر گروه ویژه 
اقدام مالی دنیا موســوم به FATF حتما بر 
سر هدف تجاری تعیین شده محدودیت های 

جدی ایجاد خواهد کرد. 

عضو هیأت علمی دانشگاه فردوسی مشهد مطرح کرد: 

دو محور کلیدی برای دولت آینده
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ابوالفضل اکبرپور، مدیرکل گمرک شهید رجایی ضمن تکذیب ترخیص لوازم خانگی 
خارجی از گمرکات کشور گفت: از یک سال پیش ۴۰۰ کانتینر لوازم خانگی در گمرک 
متوقف شده و تاکنون حتی یک دستگاه از آنها نیز ترخیص نشده است.وی در مورد 
خبرهای منتشر شده مبنی بر ترخیص لوازم خانگی یک برند خارجی از گمرک اظهار 
داشت: اخیرا از سوی یکی از فعالان لوازم خانگی خبری در خصوص ترخیص بخشی از 

محموله لوازم خانگی یک شرکت خارجی، آمده که از اساس این خبر کذب است.

بانک مرکزی در راستای افزایش قدرت خرید اقشار مختلف جامعه و همچنین بهبود 
فرآیند تامین مالی زنجیره تولید، نسبت به ابلاغ شیوه نامه اعطای کارت رفاهی و تامین 
مالی زنجیره تولید به پنج بانک »ملی ایران«، »ملت«، »صادرات ایران«، »تجارت« و »رفاه 
کارگران« با سهمیه هر بانک حداقل ۲۰۰ هزار فقره کارت و سقف فردی هر متقاضی 7۰ 
میلیون ریال اقدام کرده است.بر اساس این شیوه نامه موسسه اعتباری موظف است قبل از 

صدور کارت رفاهی، نسبت به اعتبارسنجی مشتری اقدام کند.

 نوسان:  این روزها گزارش هایي 
درباره اختلال و کندي عملکرد 
اینترنت منتشر شده که توسط 
اینترنت،  سرعت  رصد  وبسایت 

نت بلاکس نیز تایید شده است. 
گرچه گروهي از کاربران که موضوع 
اختلال اینترنــت را مطرح کرده اند، 
آن را در ارتباط با برخي رخدادهاي 
اعتراضــي در چنــد شــهر جنوبي 
و مرکزي کشــور مي داننــد اما هر 
چند وقــت یک بار با بــروز اختلال، 
فرصت هاي سرمایه گذاري در زمینه 
اقتصاد دیجیتال و توســعه پایدار در 
این حوزه را بیش از گذشته از کشور 
دریــغ مي کند. این در حالي اســت 
که پس از شــیوع کرونا در کشــور 
و اعمــال محدودیــت در ترددهاي 
شــبانه و ســاعات کاري پاســاژها، 
اعلام دورکاري براي کارمندان اغلب 
اســتان ها و البته تعدیل شــاغلین، 
کســب و کارهــاي مجــازي رونق 
بیشتري گرفته و افراد بیشتري براي 
گــذران زندگي به اینترنت وابســته 

شده اند.
جــداي از صرفه هــاي اقتصــادي، 
اینترنت در یک ســال و چند ماهي 
که کرونا به کشــور وارد شــده، بعد 
آموزشــي جدي تري پیــدا کرده و 
با توجه بــه وعده مســوولان براي 
حضوري برگزار شــدن کلاس ها در 
مدارس و دانشــگاه ها از مهر ســال 
جاري، اما به نظر مي رســد همچنان 
محتمل تریــن گزینــه ادامــه روند 
کلاس هاي مجــازي باشــد. با این 
وجود سهم اقتصاد دیجیتال از تولید 
ناخالص داخلي تنهــا ۶.۵ درصد تا 
پایان سال ۹۸ اســت. البته که شاید 
در سال ۹۹ به دلیل محدودیت هاي 
کرونایي بــه این عدد افزوده شــده 
باشــد، اما هر تغییري در ســرعت 
اینترنت یا میزان دسترســي به آن 
عــلاوه بر کاهــش تولیــد ناخالص 
داخلي، تیشــه به ریشه فعالیت هاي 
اقتصــادي بنگاه هــاي کوچــک و 
متوسط اقتصادي مي زند. بنگاه هایي 
که ۹۵ درصد از کل کسب و کارهاي 

داخلي را شامل مي شوند. 
اگرچــه کندي ســرعت و قطعي در 
سال هاي ابتدایي دهه نود نیز وجود 
داشت اما فیلترینگ تلگرام و مسدود 
بــودن توییتر و یوتیــوب در ایران و 
ایجاد اختــلال براي دسترســي به 
کلاب هاوس نوعي بي اعتمادي براي 
فعالان اقتصادي کشور ایجاد کرده و 
این ترس وجود دارد که اینستاگرام 
نیز به زودي با اختلالاتي گســترده 

مواجه شود. 

فعالان اقتصادی می گویند: آنچه برای متقاضیان 
کارت  صدور  زمینه  در  تجاری  امور  انجام 
مشکل ساز و زمان بر است طی کردن مراحل و 
تکمیل مدارک است و صدور کارت بازرگانی از 
سوی اتاق بازرگانی در عرض چند ساعت ممکن 
شده است. بهنام ابراهیمی، جانشین دبیر کل 
اتاق بازرگانی اصفهان چندی پیش در گفت و 
گویی که در پرتال اتاق بازرگانی اصفهان منتشر 
شد با تاکید بر روند یکروزه صدور کارت بازرگانی 
در اتاق اصفهان گفت: از مرداد ماه سال گذشته 
که عملا بخش اصلی فرایند صدورکارت بازرگانی 
به سامانه جامع تجارت زیر نظر سازمان صنعت، 
معدن و تجارت منتقل شد، عدم انجام اصلاحات 
مورد نیاز و ناآگاهی و ناآشنایی اپراتورها منجر 
به سردرگمی فعالان اقتصادی شد به نحوی 
که فرایند تمدید تا چهار ماه نیز به طول می 
انجامید. ابراهیمی اضافه کرد: عدم اطلاع کافی 
کاربران و نواقص موجود در پرونده ها مهم ترین 
عامل کندی روند صدور کارت بازرگانی است و 
در صورت کامل بودن مدارک، اتاق بازرگانی 
اصفهان پس از مرحله تأیید پرداخت تعهدات 
مالی بصورت روزانه  کارت صادر می نماید. وی 
تاکید کرد: با آگاهی و همکاری کاربران، امکان 

صدور کارت در یک روز فراهم است.

ناآشنایی کاربران 
عدم هماهنگی ارگان ها

تشکل های  امور  و  اعضا  به  مدیر خدمات 
بازرگانی  اتاق  اقتصادی و دفاتر منطقه ای 
اصفهان نیز در گفتگو با "نوسان" با تشریح 
فرآیند صدور کارت بازرگانی در اتاق اصفهان 

گفت: داشتن کارت بازرگانی نخستین شرط 
برای تجارت خارجی است و اگر فعال اقتصادی 
بخواهد چندین ماه معطل کارت بازرگانی خود 
آسیب  دچار  اش  تجاری  پروسه  بماند، کل 
می شود. "علی محمد آقاجان" با تاکید بر 
اینکه هدف اتاق بازرگانی اصفهان، تسهیلگری 
اضافه کرد: سامانه  فرایندهای تجاری است 
جامع در راستای سیاست کلان دولت مبنی بر 
ایجاد دولت الکترونیک، شفافیت، مقررات زدایی 
و گردش آزاد اطلاعات ایجاد شده و مشکل 
اصلی در این سامانه ناآشنایی کاربران از یک 
سو و عدم هماهنگی بخش های دولتی است. 
ایرادات این سامانه به مرور از سوی وزارت صمت 
بهبود یافت و در تعامل و جلسات مختلف با اتاق 
اصفهان و سایر اتاق ها اصلاحات لازم بر روی آن 
انجام گرفت. از سوی دیگر با هماهنگی، تعامل و 
همکاری بین اتاق اصفهان و بخش مربوطه در 
سازمان صمت اصفهان، بخشی از مشکلات 

فعالان اقتصادی مرتفع شد.
مدیر خدمات به اعضا و امور تشکل های اقتصادی 
و دفاتر منطقه ای اتاق بازرگانی اصفهان ادامه داد: 
با توجه به اینکه سامانه جدید با پیچیدگی همراه 
بود  و کاربران از روند کار با آن اطلاع درستی 
نداشتند، دو کار انجام شد؛ در گام نخست با 
زبان ساده در قالب استفاده از اینفوگرافی و متون 
روان، توضیحات کافی و گام به گام و بصورت 
مبسوط، مراحل دریافت کارت بازرگانی بر روی 
سایت اتاق بازرگانی قرار گرفت و در گام دوم 
با همکاری اتحادیه دفاتر خدمات پیشخوان 
دولت، برای ۱۸۰ نفر از اعضای این دفاتر در 
سراسر استان دوره آموزش جامع سه ساعته 

به منظور صدور کارت بازرگانی برگزار شد. 

صدور کارت بازرگانی 
در یک روز

وی با تاکید بر اینکه اتاق بازرگانی حلقه آخر 
صدور کارت بازرگانی در سامانه جامع تجارت 
است و همکاری سایر بخش ها در تحت اختیار 
اتاق بازرگانی نیست، تصریح کرد: با این وجود 
از مرحله ای که کار سامانه جامع تجارت به 
اتمام رسید، زمانی که متقاضی با تایید خود 
وارد سامانه یکپارچه دریافت کارت بازرگانی 
که در اختیار اتاق بازرگانی است، می شود، در 
همان روز پیش نویس درخواست بررسی می 
شود و در صورتی که نقص مدرکی نداشته باشد، 
درخواست متقاضی وارد مراحل بعدی می شود، 
اما در صورت وجود هر گونه ایراد، کارشناس اتاق 
همان زمان با ارسال پیام به متقاضی درخواست 
انجام اصلاحات را می دهد. آقاجان یادآور شد: 
اتاق بازرگانی اصفهان برای کمک به تسریع 
امورمربوط به صدور کارت بازرگانی به دنبال 
فراهم کردن ساز وکار ایجاد بایگانی الکترونیک 
پرونده ها از طریق اتاق ایران و حذف مرحله 
بررسی و دریافت پرونده فیزیکی است. وی 
تاکید کرد: اگر مدارک متقاضی کامل باشد و با 
دقت مراحل سامانه طی شود، کارت بازرگانی نه 
فقط در یک روز بلکه طی سه ساعت صادر می 
شود. بنابراین روند صدور کارت بازرگانی تسهیل 
شده و تمام مراحل در همان روز امکان طی 
شدن دارد تا به مرحله پرداخت مالی برسد. مدیر 
خدمات به اعضا و امور تشکل های اقتصادی و 
دفاتر منطقه ای اتاق بازرگانی اصفهان اضافه 

کرد: در صدور کارت های بازرگانی کارشناسان 
اتاق بازرگانی به روز، درخواست های ورودی 
برای کارت را بررسی می کند که در صورت نبود 
هر گونه ایراد، بعد از مرحله تایید مالی، در همان 

روز کارت بازرگانی صادر می شود.
وی با بیان اینکه به خصوص طی یک ماهه 
گذشته متقاضیان دریافت کارت که مدارک 
آنها دچار مشکل نبوده، به روز صادر شده است، 
اظهار کرد: به طور میانگین در ماه حدود ۱۰۰ تا 
۱۲۰ کارت بازرگانی در اصفهان صادر یا تمدید 
شده است، البته میزان صدور کارت بازرگانی به 
شرایط اقتصادی بستگی دارد و با توجه به چشم 
انداز و امید فعالان اقتصادی و تغییر شرایط و 
بهبود در عرصه داخلی و بین المللی، طی ۲۰ 
روز گذشته، تقاضا برای صدور کارت بازرگانی 
در استان با شیب تندتری افزایش داشته است. 
آقاجان همچنین تاکید کرد: اگرچه سال گذشته 
اتاق بازرگانی برنامه های توسعه خدمات خود را 
که به دلیل شرایط کرونا به طور کامل انجام نداد، 
اما با افزایش خدمات اتاق در سال جاری، اقبال 
فعالان اقتصادی در دریافت و تمدید کارت های 
بازرگانی بیشتر شده است و پیش بینی می شود 
در نیمه دوم امسال با موج افزایش تقاضا برای 

صدور کارت ها بازرگانی مواجه شویم.
وی با اعتقاد بر اینکه اگر امروز توانستیم به 
شرایط تسهیل صدور کارت های بازرگانی 
دست یابیم به دلیل اقداماتی است که مدیران 
قبل از من اجرا کرده اند، تاکید کرد: از آغاز 
فعالیت دوره نهم اتاق بازرگانی، اعضای اتاق 
مورد پالایش و پایش قرار گرفتند و اسناد و 
مدارک آنها مورد بررسی قرار گرفت و در ابتدا 
تقریبا شاهد ریزش 3۰ درصدی اعضای اتاق 
بودیم. افرادی که به هر دلیل فعال اقتصادی 
نبودند و یا صلاحیت نداشتند، کارت های 
بازرگانی آنها تمدید نشد، اما امروز شاهد حضور 
فعالان اقتصادی واقعی، سالم و قانون مدار در 
اتاق بازرگانی اصفهان هستیم. مدیر خدمات به 
اعضا و امور تشکل های اقتصادی و دفاتر منطقه 
ای اتاق بازرگانی اصفهان تصریح کرد: امروز اتاق 
بازرگانی برای هر فردی که فعال اقتصادی است 
فرش قرمز پهن می کند و خدمات بی شماری 
به وی ارائه می دهد، اما نسبت به فردی که 
شرایط دریافت کارت بازرگانی ندارد، مطابق 
قانون عمل می کند تا با این روش، امکان 
خدمت رسانی به فعالان اقتصادی واقعی در 

اتاق بازرگانی فراهم شود.
به نظر می رسد آنچه در فرآیند صدور و تمدید 
کارت بازرگانی زمان بر است مدارکی است که 
متقاضی باید تکمیل شود؛ نه روند صدور نهایی 
کارت!. صدور کارت بازرگانی در اتاق بازرگانی 
به چند ساعت نیز رسیده است و متقاضی 
که صبح برای کارت بازرگانی اقدام می کند 
می تواند تا پایان ساعت کاری در همان روز 
کارت خود را از اتاق دریافت کند. بنا بر این آنچه 
برای متقاضیان انجام امور تجاری در زمینه 
صدور کارت مشکل ساز و زمان بر است طی 
کردن مراحل و تکمیل مدارک است و صدور 
کارت بازرگانی از سوی اتاق بازرگانی در عرض 

چند ساعت ممکن شده است.

مانع زدایی از کارت بازرگانی

اعطای کارت رفاهی تا 7 میلیون تومان به مردمترخیص  لوازم خانگی  خارجی تکذیب  شد
 دورنما

گام های اتاق بازرگانی اصفهان برای تسریع روند صدور و تمدید کارت بازرگانی تشریح شد؛ گزارش

چالش تازه برای
کسب و کارها

 نوسان: بر اساس تازه ترین گزارش مرکز آمار از پایان خردادماه، نرخ 
تورم ماهانه برخلاف دو ماه ابتدایي ســال، روند رو به رشدي داشته 
است. چنانکه با جهشي ۱.8 درصدي به ۲.۵ درصد در پایان خردادماه 
امسال رسیده. البته نرخ تورم در دو مقیاس سالانه و میانگین با شتاب 
کمتري نسبت به ماه هاي گذشــته حرکت کرده است. تورم میانگین 
)دوازده ماه منتهي به خرداد امســال( با دو واحد درصد افزایش به 
۴۳ درصد رسیده و تورم نقطه اي )دوازده ماه منتهي به خرداد امسال 
نسبت به دوازده ماه نســبت به خرداد سال گذشته( نیز با حدود ۰.7 

واحد درصد افزایش ۴7.۶ درصد بوده است.
برآیند آنچــه در خرداد مــاه رخ داد افزایش تورم در دو گــروه کالاهایي» خوراکي و 
آشامیدني« و »کالاهاي غیرخوراکي و خدمات « بود. به نظر مي رسد با روند فعلي آنچه 
تا تابستان رخ مي دهد،  نرخ تورم در آستانه رسیدن به رکورد سال هاي پس از انقلاب 
یعني ۴۹.۵ درصد در سال ۱37۴ خواهد بود. در این صورت کار براي دولت بعدي که 
از مرداد ماه آغاز مي شود، سخت تر خواهد شد. چرا که اولا افراد در دهک هاي پایین 
درآمدي اولین گروهي هســتند که از بالا رفتن تورم آسیب مي بینند و ثانیا طولاني 
شدن مذاکرات پیرامون احیاي برجام همچنین کسري بودجه حدود 3۰۰ هزار میلیارد 
توماني در سال جاري، مي تواند وضعیت معیشتي را سخت تر کند. تورم سالانه ۴3 

درصدي در خرداد بیشترین تورم از اردیبهشت سال ۹۶ تاکنون است. 
در خرداد چه گذشت؟

تورم سالانه زیرگروه خوراکي و آشامیدني در خرداد سال جاري ۵۱.۶ درصد اعلام شد 
که نسبت به اردیبهشت افزایشي ۴ درصد داشته است. تورم گروه کالایي غیرخوراکي و 
خدمات نیز 3۸.۹ درصد بود که جهشي ۱.۱ درصدي در یک ماه داشته است. افزایش 
تورم ســالانه گروه کالایي خوراکي به بالاي ۵۱ درصد نشان مي دهد که در آینده اي 
نه چندان دور تامین سفره حداقل غذایي براي افراد در طبقه پایین درآمدي سخت تر 
خواهد شد. باتوجه به اعداد اعلامي توسط مرکز آمار تورم گروه کالایي غیرخوراکي نیز 
در آستانه ۴۰ درصدي شدن است. این امر در کنار افزایش تورم سالانه خوراکي نتایج 
زیان باري خواهد داشت. در بخش دیگري از گزارش مرکز آمار، نرخ تورم نقطه اي براي 
خوراکي ها و آشامیدني ها ۶۲.3 درصد بود. در مقابل تورم نقطه اي براي گروه کالایي 
غیرخوراکي و خدمات نیز به ۴۰.۸ درصد رســید که با وجود افزایش نه چندان زیاد 
نسبت به اردیبهشت، همچنان بالاي ۴۰ درصد است. آمارها نشان مي دهد که یک 
خانواده براي خرید سبد مشخصي از کالاهاي خوراکي در خرداد سال جاري نسبت به 
سال ۹۹ مي بایست ۶۲.3 درصد هزینه بیشتري بپردازند. براي کالاهاي غیرخوراکي 
وخدمات نیز ۴۰.۸ درصد پول بیشتري پرداخت مي شود. در این گروه از کالا، هزینه 
براي مسکن، بهداشت و درمان، تفریح و ... افزایش یافته که این امر مي تواند به مخاطرات 
بیشتري بینجامد. در بخش تورم ماهانه، تورم براي گروه کالایي خوراکي، آشامیدني و 
غیرخوراکي به ترتیب 3.۲ درصد و ۲.۲ درصد اعلام شد که دومین تورم بالا در سال 

جاري پس از تورم ماهانه در فروردین است. 
تورم 7۰ درصدي چربي ها

در بخش دیگري از گزارش مرکز آمار تورم ســالانه براي گــروه کالاهاي خوراکي 
و آشامیدني ۵۱.۸ درصد عنوان شد که روغن و چربي ها، شیر، پنیر، تخم مرغ و نان 
و غلات بیشترین افزایش را در بین کالاهاي خوراکي به خود اختصاص دادند که به 
ترتیب 7۰، ۶۱ و ۵۵ درصد گزارش شد. تورم سالانه بالاي ۵۵ درصد براي این سه گروه 
از کالاها در حالي است که بنابر اعلام برخي اخبار قرار است قیمت لبنیات و نان نیز در 
آینده اي نه چندان دور افزایش یابد. کمااینکه بر اساس گفته هاي رییس هیات مدیره 
انجمن صنفي گاوداران از روز گذشته قیمت شیر خام از کیلویي ۴ هزار و ۵۰۰ تومان 
به ۶ هزار و ۴۰۰ تومان افزایش یافت و قرار است به تناسب قیمت لبنیات نیز افزایش 
یابد. بنابراین بالا رفتن تورم سالانه و ماهانه این گروه از کالاهاي خوراکي در تیرماه دور 
از ذهن نخواهد بود. در زیر گروه کالاهاي غیرخوراکي و خدمات نیز بیشــترین تورم 
سالانه به حمل و نقل، مبلمان و لوازم خانگي، تفریح و فرهنگ به ترتیب با ۶۴.۸ درصد، 
۵۶.۸ درصد و ۵۰.3 درصد اختصاص داشت. اما بیشترین تورم نقطه اي در این گروه از 
کالاها به مبلمان و لوازم خانگي تعلق گرفت که نسبت به خرداد سال گذشته ۶۶ درصد 

افزایش داشت. 
نگراني از چیست؟

تورم سالانه ۵۱.۸ درصدي، تورم نقطه اي ۶۲.7 درصدي و تورم ماهانه 3.۲ درصد براي 
گروه کالایي خوراکي و آشامیدني مهم ترین نگراني حال حاضر است. با وجود اینکه 
کارشناسان اقتصادي بارها از ادامه دار شدن روند فعلي تورم در این گروه و آسیبي که 
به افراد در دهک هاي پایین درآمدي مي زند، هشدار داده بودند، اما همچنان تدبیري 
براي کند شدن شیب قیمتي در این گروه کالاها اندیشیده نشده و چه بسا سفره هاي 
بیشتري از مواد غذایي تهي شود. بر اساس آنچه سازمان تامین اجتماعي گفته بود، 3۰ 
میلیون نفر در فقر مطلق زندگي مي کنند که افزایش هاي کم در تورم نیز مي تواند افراد 

بیشتري را در معرض فقر مطلق قرار دهد. 

نرخ تورم در آستانه رکورد 26 ساله

بالاترین تورم از اردیبهشت سال 9۶ رقم خورد

 نوســان: اتحادیه تولید کنندگان مرغ کشورهای 
عربــی« با هــدف افزایش تولیــد مــرغ و تخم مرغ با 
شرکت ۱۱ کشــور عربی راه اندازی می شود. به گزارش 
خبرگزاری فارس، به نقل از »پولتــری ورلد«، اتحادیه 
تولید کنندگان مرغ کشورهای عربی تشکیل می شود 
که متشکل از نمایندگان اتحادیه تولید کنندگان مرغ 
کشورهای عربستان، کویت، عمان، مصر، سودان، تونس، بحرین، اردن، الجزایر، 
مراکش و امارات متحده عربی است. دفتر مرکزی این اتحادیه در ابوظبی پایتخت 
امارات متحده عربی است، یک سازمان غیر انتفاعی است که با هدف ارائه کمک 
به کشاورزان در کشورهای عربی و افزایش تولیدات مرغ و تخم مرغ تشکیل شده 
اســت. »اتحادیه تولید کنندگان مرغ کشــورهای عربی« به تولید کنندگان در 
کشورهای عربی، سمینارها و کنفرانس های آموزشی برگزار می کند و تحقیقات 

و پژوهش هایی را در سرتاسر کشورها عربی انجام خواهد داد. 

 نوسان:   در نخستین نشست کمیته صادرات ستاد  
تسهیل و رفع موانع تولید، تحقق مدیریت یکپارچه 
مرزی و استفاده از ظرفیت استانداری ها در این مسیر 
مورد تاکید قرار گرفت. اولین نشست کمیته صادرات 
ستاد تسهیل و رفع موانع تولید در اتاق ایران برگزار 
شد. در این جلسه جمشــید نفر، رئیس کمیسیون 
توســعه صادرات اتاق ایران ریل گذاری جدید ســتاد تســهیل در راستای 
شناسایی موانع و مشکلات صادرات را اقدامی قابل تقدیر برشمرد و گفت: باید 
موانع صادرات را شناســایی کرده و به دنبال راه حل برای آن باشیم. به باور او 
ایران در سال ۹7 از بدترین مسیر ممکن برای تامین نیازهای ارزی خود کار 
را آغاز کرد. سامانه نیما به همت بانک مرکزی ایجاد شد، اما از رانت های ارزی 
موجود جلوگیری نکرد. اگر این موانع نبود در بخش کشاورزی می توانستیم 

بیش از ۹/ ۸درصد صادرات انجام دهیم.

 نوســان: ماینرها همچنان متهمــان ردیف اول 
بی برقی هستند. مقامات مسوول دولتی بی برقی های 
زودرس امسال را ناشی از گسترش استخراج رمزارز 
می دانند. در این راستا اســتاندار تهران روز گذشته 
گفت: عامل اصلی قطعی برق در تهــران رمزارزها 
هســتند. به گزارش خبرگزاری تسنیم، انوشیروان 
محسنی بندپی اعلام کرد: عامل اصلی قطع برق در تهران ماینرها و رمزارزها 
هستند و هفت هزار دستگاه مکشــوفه در غرب تهران بیش از ۴ درصد برق 
کشــور را مصرف می کرد. ســخنگوی صنعت برق نیز از خاموش شــدن 
مراکز مجاز اســتخراج رمزارز از ۱۵ خرداد تا پایا ن شهریور ۱۴۰۰ خبر داد. 
مصطفی رجبی مشهدی با اشاره به اینکه مراکز مجاز استخراج رمزارز معادل 
3۲۰مگاوات برق مصرف می کنند، افزود: این مراکز برای پایداری شبکه برق 

تا پایا ن فصل گرما یعنی تا پایا ن شهریور ماه از مدار خارج خواهند بود.

  نوسان: قاســم تقي زاده خامســي، معاون آب و 
آبفاي وزیر نیرو گفت: منابــع تجدیدپذیر آب در 
چهار دهه اخیر 3۰درصد کاهــش یافته در حالي 
که جمعیت ایران نسبت به آن سال ها، حدود ۲.۵ 
برابر اضافه شده اســت. او افزود: سال آبي ۱۴۰۰- 
۱3۹۹ از نظــر بارندگــي بدترین ســال طي ۵۲ 
سال اخیر بوده اســت بنابراین تغییر اقلیم و قرار گرفتن ایران در منطقه 
خشک باید به یک باور همگاني در همه ســطوح تبدیل شود. او ظرفیت 
ذخیره سدهاي بزرگ و متوسط کشــور را ۵۰ میلیارد متر مکعب اعلام 
و خاطرنشــان کرد: در نتیجه فعالیت هاي مدیریت سیلاب در سال هاي 
گذشــته، در حال حاضر حدود ۶۰درصد از ظرفیت ســدهاي کشور پر 
اســت، البته این مقدار نسبت به سال گذشــته حدود ۲۸درصد کاهش 

نشان مي دهد.

سرمایه گذاری کشورهای عربی روی تولید مرغ و تخم مرغکاهش ۳۰درصدي منابع آب تجدیدپذیر کشورماینرها همچنان متهم ردیف اول بی برقیپیشنهاد حل مسائل مرزی در کمیته صادرات ستاد تسهیل
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فعالان اقتصادی می گویند: مراحل تکمیل مدارک زمان بر است نه صدور کارت!

اگرچه طی دو سال گذشته، فعالان اقتصادی همواره از روند صدور کارت بازرگانی گلایه داشتند و این 
روند را سختگیرانه عنوان می کردند، اما معاونت طرح و برنامه وزارت صمت در گزارشی تعداد کارت های 
بازرگانی صادر شده طی فروردین و اردیبهشت سال جاری را یک هزار و 8۲ فقره اعلام کرد که در 
مقایسه با مدت مشابه سال گذشته رشد ۶۳.7 درصدی داشته است. در این بین با وجود تاکید وزارت 
صمت بر تسهیل فرآیند صدور کارت بازرگانی،  همچنان فرآیند صدور باعث سئوالات متعددی در میان 
فعالان اقتصادی شده است. اما روند صدور کارت بازرگانی در اتاق اصفهان چگونه است؟ و این اتاق برای 

تسهیل فرآیند صدور و تمدید کارت بازرگانی فعالان اقتصادی چه تمهیداتی فراهم نموده است؟
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شــرکت فولاد مبارکه طی ســال ۲۰۱۹ 
میلادی در رتبه ۴۶ جهان قرار داشت و در 
سال ۲۰۲۰ نیز کماکان این رتبه را حفظ 
کرد؛ به این شکل که میزان تولید خود را از 
۹ میلیون و ۱۲۰هزارتن در سال ۲۰۱۹ به  
۹میلیون و ۸۴۰ هزارتن رساند تا همچنان 
در رتبه ۴۶ و در میان ۵۰ شــرکت بزرگ 
تولیدکننده فولاد در جهــان باقی بماند. 
براساس فهرســت اعلام شــده، شرکت 
از کشــور    Baowu iron&Steel
چین با تولید ۱۱۴میلیــون و ۲۵ هزارتن 
رتبه اول تولید در ســال ۲۰۲۰ را به خود 

اختصاص داده است.

فولاد مبارکه بالاتر از 
کوبه استیل ژاپن 

نکته جالب درخصوص جایگاه شــرکت 
فولاد مبارکه در مقایسه با برخی از رقیبان 
این شرکت در آسیاست. برای مثال شرکت 
کوبه استیل ژاپن به عنوان یکی از برندهای 
معروف در صنعت فولاد که ســال ۲۰۱۹ 
رتبه ۵۸ را داشت در ســال ۲۰۲۰ به رتبه 
۶۵ نزول کرده و میزان تولید به ثبت رسیده 
توسط این شرکت در سال گذشته میلادی 
برابر بــا ۵ میلیون و ۶۹۲ هــزار تن بوده و 
این نشان میدهد که شرکت فولاد مبارکه 
علیرغم همه مشکلاتی که سد راه تولید آن 
بوده )مشکلات داخلی و تحریمهای بین 
المللی( باز هم توانسته رکوردهای بسیار 
خوبــی در تولید رقم بزنــد و مقدار تولید 

محصولات خود را بازهم افزایش دهد.  

در کنار شــرکت فولاد مبارکه، شــرکت 
فولاد خوزســتان نیز در سال ۲۰۲۰ رتبه 
۹۵ را از آن خود کرده و شرکت ذوب آهن 
اصفهان نیز در رتبه ۱3۱ قرار گرفته است. 
)در ســال ۲۰۱۹ رتبه فولاد خوزســتان 
۸۸ و ذوب آهــن اصفهان نیــز ۱۲۱ بوده 
است(. شــایان ذکر اســت که بسیاری از 
فولادســازان بــزرگ در جهان بــه دلیل 
شــرایط بوجــود آمــده ناشــی از کرونا 
و بحــران هــای ناشــی از آن تولیــد 
محصولاتشــان با کاهش همراه شــده و
 نمی توان این امر را به عنوان یک اشــکال 
بــرای فولادســازان بزرگ کشــورمان

 تلقی کرد.

تلاش برای تولید پایدار 
در فولاد مبارکه                                                    
اکنون نکته مهم اینجاســت که شــرکت 
فولاد مبارکه در سال ۲۰۲۰ میلادی )۱۱ 
دی ماه ۹۸- ۱۲ دی ماه ۹۹( با مشــکلات 
و چالش های فراوانی همراه بود؛ تامین مواد 
اولیه و خوراک برای واحدهای فولادسازی 
از یکسو، برهم خوردن نظم بازار داخلی از 
جهت دیگر به منظور تامیــن نیاز به مواد 
اولیه، مشــکلات ناشــی از کمبود منابع 
انرژی)قطع شــدن گاز و...( همگی سبب 
شد تا سالی سخت را پشــت سرگذاشته 
و در کنــار این موارد با ویــروس کرونا نیز 
دست و پنجه نرم کرده و به مسئولیت های 
اجتماعی خود نیز در این راستا عمل کند. 
در این میان بارها مشــاهده شد که برخی 

ســعی برای برهم زدن شــرایط پایدار به 
وجود آمده در تولید شرکت فولادمبارکه 
را داشــتند؛ ایجاد فضای سیاسی و شایعه 
پراکنی در جهت تخریب فضای کار برای 
این مجموعه در داخل کشــور، همچنین 
سعی بر نشــان دادن کم کاری در راستای 
تحقق شعار ســال که همواره در راستای 
جهش تولید بوده و جریان سازی خبری و... 
در کنار تمام موارد یادشده، تحریمهای بین 
المللی نیز باعث نشد تا این شرکت دست 
روی دست گذاشته و امید برای ادامه روند 

تولید با ارزش خود را از دست بدهد.  

افزایش ظرفیت تولید 
به۱.۶ میلیون تن

همچنین مصطفــی عطایی پــور، مدیر 
مجتمع فولاد سبا، در گرامیداشت سالروز 
واگذاری مجتمع فولاد سبا به شرکت فولاد 
مبارکه ضمن تبریک به همکاران و شرکت 
فولاد مبارکه یادآور شد: مجتمع فولاد سبا 
در تاریخ ۲۸ خرداد۱3۸۵ با هدف افزایش 
تولید ورق های فولادی در کشور به شرکت 
فولاد مبارکه واگذار شد. وی تصریح کرد: 
ظرفیت این مجتمع 7۰۰ هزار تن در سال 
تعریف شــده بود که با توانمندی مدیران، 
کارشناسان و مردان پرتلاش شرکت فولاد 
مبارکه و مجتمــع فولاد ســبا و با انتقال 
دانش فنــی، تکنولوژی هــای موردنظر،  
اجرای طرح های توسعه و انجام اصلاحات 
موردنیاز در طول چند سال به ظرفیت ۱.۴ 

میلیون تن رسید.

مدیر مجتمع فولاد ســبا افزود: به منظور 
افزایش و تکمیل زنجیره تولید و پشتیبانی 
از آن، پروژه های بزرگی در فولاد ســبا در 
سال های گذشــته به بهره برداری رسیده 
اســت که برخــی از آن ها به این شــرح 
اســت: راه اندازی واحد مگامدول شــهید 
شــهبازی با ظرفیت تولیــد ۱.۵ میلیون 
تن آهن اسفنجی در سال؛ واحد اکسیژن 
سبا شــامل دو پلنت ۱۰ هزار متر مکعب 
بر ســاعت تولید گاز اکســیژن و ســایر 
گازهای صنعتی؛ راه اندازی توسعه پست 
۴۰۰ ســبا؛ راه اندازی طرح توســعه خط 
دوم فولادســازی و ریخته گری؛ راه اندازی 
نیروگاه CHP سبا با ظرفیت ۲۸ مگاوات؛ 
راه اندازی تصفیه خانه آب ســبا با ظرفیت 
۲۱۰۰ مترمکعب بر ساعت و تصفیه خانه 
پساب با ظرفیت 7۵۰ مترمکعب بر ساعت؛ 
راه انــدازی و بهره برداری از راه آهن ســبا. 
مجتمع فولاد سبا با داشتن نیروی مجرب 
و کارآمد توانسته با بومی سازی تجهیزات 
باعث جلوگیری از خروج منابع ارزی شود و 
همچنین با دست یابی به رکوردهای تولید 
سالانه کویل نورد گرم و تولید سالانه آهن 
اسفنجی باعث افتخار و غرور صنعت فولاد 

کشور گردیده است.
مجتمــع فولاد ســبا در بخش انــرژی و 
ســیالات نیز با برنامه ریزی توانسته است 
مصــارف انرژی را مدیریــت کند و کمک 
شایانی به صنایع برق، آب و گاز نماید و با 
بازچرخانــی پســاب های صنعتی رکورد 
بی سابقه ای در سطح بین المللی در کاهش 

مصرف آب خام برجای گذارد. 
مجتمع فولاد ســبا با افزایش مســاحت 
فضای ســبز در ســطح مجتمع و اجرای 
پروژه ای محیط زیستی در کاهش آلودگی 

پیش قدم است. 
عطایی پور خاطرنشــان کرد: در راستای 
افزایش تولید مجتمع فولاد ســبا در سال 
۱۴۰۰ با اقدامــات و اصلاحــات و ادامه 
طرح های توســعه واحدهای ریخته گری 
و نورد گرم، ظرفیت ایــن مجتمع به ۱.۶ 
میلیون تن در ســال ارتقــا خواهد یافت 
و با رهنمودهــای مهنــدس عظیمیان 
مدیرعامل شــرکت فــولاد مبارکه برای 
رسیدن به ظرفیت ۲ میلیون تن در سال، 

در حال بررسی و اقدام است.
بــدون تردید، تلاش بــرای حفظ جایگاه 
فولاد مبارکــه در میــان تولیدکنندگان 
بزرگ منطقه و جهان ســبب شــد تا این 
شرکت سال ۲۰۲۰ میلادی را نیز با شکوه 
به پایان برساند و با دستانی پر به استقبال 
ســال ۲۰۲۱ میلادی برود؛ کمــا اینکه 
می بینیم طی ۶ ماهی که از ســال ۲۰۲۱ 
میلادی میگذرد، این شرکت کماکان در 
صدر تولیدکننــدگان محصولات فولادی 
در کشــور و منطقه قرار داشته و توانسته 
با تولید محصولات جدیــد و با کیفیت و 
اســتانداردهای جهانی بیش از پیش در 

راستای تحقق شعار سال گام بردارد.

 گزارش

  گزارش

 نوسان:مدیر طراحی و مهندسی 
فولاد مبارکه با اشاره به طراحی و 
اجرای حدود یک هزار پروژه از سال 
9۵ تاکنون گفت: باید توجه داشت 
مبارکه هیــچ گاه روند  که فولاد 

توسعه ای خود را متوقف نمی کند.
علیرضــا غفارپــور، با بیــان اینکه کلیه 
پروژه های سرمایه گذاری فولاد مبارکه در 
واحد طراحی و مهندسی تعریف می شود، 
اظهار کرد: در این واحد سالانه یک سبد 
پروژه تعریــف و در کنــار آن خدماتی از 
جنس طراحی برای نواحی مختلف ارائه 
می شــود. به علاوه، واحدهــای خدمات 
فنی و قراردادی، جانمایی و مرکز اســناد 
نیز در کنار این بخش حضــور دارند و از 
عوامل مهم پیشبرد طرح های مهندسی 

محسوب می شوند.
وی ادامه داد: در بازه زمانی ۵ ســال اخیر، 
از ۱۲۵۰ پروژه ای که بــه این بخش وارد 
شده، نزدیک به یک هزار مورد انجام شده و 
حدود ۲۵۰ مورد در دست اقدام است. باید 
توجه داشت که شاید بسیاری از پروژه های 
اجراشــده در این بخش به نظر توسعه ای 
نباشد، اما دقیقا یا از جنس توسعه و یا در 
راســتای توسعه اســت. مدیر طراحی و 
مهندســی فولاد مبارکه تصریح کرد: در 
سال جدید پروژه های متفاوتی در نواحی 
مختلف با هدف توسعه تعریف شده است. 
برای مثال، در پروژۀ نورد گرم ۲، بسیاری 
از پروژه های پشــتیبان و جنبی در این 
واحد تعریف و اجرا می شود. آزمایشگاه 
تســت محصول و تجهیــزات مربوطه، 
تأمین انرژی )آب، برق و گاز(، تجهیزات 
و شــبکه مخابــرات و داده و همچنین 
جاده های دسترسی و مسیر ریلی جهت 
ورود و خروج محصولات نهایی این بخش 
ازجمله پروژه های حائز اهمیت این حوزه 
است که در حال انجام مطالعات اجرایی 
آن هستیم. همچنین پروژه های دیگری 
در ســایر نواحی تولیدی و پشتیبانی و 
ستاد در این مجموعه تعریف شده و در 

دست طراحی است.
غفارپور اظهار کرد: از بیــن تقریبا ۲۰۰ 
پروژه موجود برای اجرا در هر سال، تقریبا 
3۰ تا ۴۰ پروژه از جنس توســعه کلان 
اســت؛ اما از نظر مالی همین تعداد پروژه 
بیش از نیمی از کل بودجه سرمایه گذاری 
سالیانه شرکت را جهت طرح های توسعه 
به خود اختصاص می دهد. سایر پروژه ها 
نیز از جنس بهینه ســازی و در راستای 
بهبود یا پشتیبانی از شرایط موجود شرکت 
است. ما به همراه متقاضیان پروژه هایی را 
در سطح شــرکت تعریف می کنیم که یا 
به پشــتیبانی و رفع موانع تولید مربوط 
می شود و یا با توسعه های خطوط تولید 
متناسب با شرایط داخلی و بازار در ارتباط 
است. این واحد همچنین بر اساس نیاز، 
با مدیریت اجــرای پروژه هــا در زمینه 
اصلاحات احتمالی و یا تغییرات طرح ها 
همکاری نزدیکــی دارد. مدیر طراحی و 
مهندسی فولاد مبارکه با اشاره به اهمیت 
اجرای پروژه های توسعه ای و بهینه سازی 
در این شرکت اظهار کرد: انجام توسعه و 
هزینه در این مسیر از نشانه های پویایی 
و بلوغ یک شــرکت اســت. پیش بینی 
بودجه پروژه های ســرمایه گذاری فولاد 
مبارکه در سال جاری در واحد مهندسی 
کارخانه، 3۵۰۰ میلیارد تومان اســت؛ 
درحالی که همین مبلغ در سال گذشته 
برابر با ۱۸۰۰ میلیارد تومان بوده است. 
باید توجه داشت که فولاد مبارکه هیچ گاه 

روند توسعه ای خود را متوقف نمی کند.

industry

مدیرعامل شرکت گاز استان اصفهان گفت: فولاد مبارکه یکی از مشتریان بزرگ شرکت 
گاز استان است و خواسته ما این نیست که تأمین گاز فولاد با محدودیت روبه رو شود؛ برای 
این امر می توان به سمت بهینه سازی مصرف حرکت کرد که خوشبختانه ظرفیت و فضای 
لازم برای انجام این کار در مجموعه فولاد مبارکه وجود دارد. سید مصطفی علوی در بازدید 
از فولاد مبارکه افزود: بیش از ۴۵ درصد از فولاد کشور توسط شرکت فولاد مبارکه تأمین 

می شود که نشان می دهد یک مجموعه ارزشمند صنعتی است.

خواهان محدودیت تأمین گاز فولادمبارکه نیستیم
مدیر کنترل کیفی شرکت سپهر الکتریک گفت: در ایران هیچ شرکتی قادر به تولید ورق هایی 
با کیفیت فولاد مبارکه نیست و فولاد مبارکه حرف اول را می زند و استفاده از محصولات این 
شرکت باعث ایجاد مزیت رقابتی در شرکت سپهر الکتریک شده است. سید علی اکبر حاجی 
میرصادقی، با اشاره به فعالیت این شرکت در حوزه تولید لوازم خانگی اظهار کرد: در مجموع از 
کیفیت محصولات فولاد مبارکه رضایت داریم و امیدواریم کیفیت محصولات این شرکت به 

صورت مستمر افزایش یابد.

محصولات فولاد مبارکه حرف اول را می زند

روند توسعه، هرگز
متوقف نمی شود حفظ جایگاه در سال دشواری ها

 نوسان:فولادمردان شرکت فولاد مبارکه در ناحیه ریخته گری 
مداوم و فولادسازی توانستند در بهار امسال تولید ۲ میلیون و ۳۳ 

هزار تن تختال را به ثبت برسانند.

عباس اکبری محمدی، معاون بهره برداری شــرکت فولاد مبارکه در خصوص 
موفقیت  ثبت شده در تولید تختال طی سه ماهه اول امسال به خبرنگار فولاد  
گفت: طی 3 ماه گذشته علی رغم محدودیت های مختلف به ویژه در تأمین مواد 
اولیه، همچنین محدودیت هایی که به تازگی در زمینه تأمین آب و برق به وجود 
آمده، با برنامه ریزی های صورت گرفته و همت همکاران بیش از ۲ میلیون تن 
تختال در فولاد مبارکه تولید شــد. این مقدار نســبت به مدت مشابه در سال 
گذشته بسیار بیشتر است. به گفته وی، میزان تختال تولیدشده در سه ماهه اول 
امسال نتیجه هماهنگی و برنامه ریزی تمامی کارکنان فعال در کارخانه فولاد 
مبارکه بوده و نشان می دهد پولادمردان شرکت فولاد مبارکه برای افزایش تولید 
و بهره وری بیشتر، با وجود همه محدودیت های بین المللی، همچون تحریم ها و 
مشکلات داخلی، کمبود منابع انرژی همچون آب و برق و مشکلات در تأمین 
مواد اولیه، توانسته اند بر تمامی مشــکلات فائق آمدند و امر تولید را به بهترین 

شکل ممکن انجام دادند.
معاون بهره برداری شــرکت فولاد مبارکه تصریح کرد: ایــن موفقیت باعث 
می شود به میزان قابل توجهی از خروج ارز از کشــور جلوگیری شود. از سوی 
دیگر بخشی از این تولید، محصولات صادراتی است که می تواند ارزآوری برای 
کشور داشته باشد و در مجموع باعث بهبود شرایط اقتصادی و افزایش تولید 

فولاد در کشور شود.
وی با اشــاره به اینکه تولید بیــش از ۲ میلیون تن تختال در ســه ماهه اول 
ســال می تواند نویدبخش خبرهای خوش در زمینه تولید سال ۱۴۰۰ باشد 
نیز گفت: با برنامه ریزی که برای ســال ۱۴۰۰ انجام شده و همچنین با توجه
 به شعار سال ۱۴۰۰، امیدواریم بتوانیم افزایش تولید قابل توجه نسبت به سال 

۹۹ داشته باشیم.
اکبری محمدی ادامه داد: هراندازه میزان تولید فولاد به عنوان ماده اولیه صنایع 
پایین دستی افزایش پیدا کند، این بخش با اطمینان خاطر و به سهولت می تواند 
نیاز خود را تأمین کند و این امر به معنای اشتغال بیشتر در صنایع پایین دستی 
است؛ زیرا همان گونه که می دانید نزدیک به 3۵۰ هزار نفر در صنایع پایین دستی 
فولاد مشــغول به کار هســتند و هراندازه این محصول که ماده اولیه صنایع 
پایین دستی است، بهتر و بیشتر تولید و تأمین شــود، اشتغال در این بخش ها 
پایدارتر خواهد بود و در نهایت اقتصاد کشور پایدارتر می شَود و با شرایط بهتری 

روبه جلو حرکت می کند.

معادل ایجاد یک واحد فولادسازی
مدیر ناحیه فولادسازی و ریخته گری فولاد مبارکه با اشاره به تولید ۲ میلیون 
و 33 هزار تنی تختال در سه ماه ابتدایی سال ۱۴۰۰ گفت: این رشد تولید برابر 
با ایجاد یک واحد فولادسازی در کشور است. غلامرضا سلیمی در گفت وگو با 
خبرنگار فولاد  درباره موفقیت جدید تولید تختال در فولاد مبارکه اظهار کرد: 
فولاد مبارکه در سه ماه ابتدایی سال جاری به ترتیب 7۰۰ هزار تن، ۶۹۶ هزار 
تن و ۶3۶ هزار تن )در مجموع ۲ میلیون و 33 هزار تن( تختال تولید کرده که در 

مقایسه با بهار ۹۹، رشد 7٫3 درصدی را نشان می دهد.

دست یابی به موفقیت با وجود ۳۰۰ کوره ساعت توقف
وی افزود: این افزایش 7٫3 درصدی تولید در شــرایطی محقق شده است که 
تجهیز جدیدی اضافه نشــده و تنها بهره وری نیروی انسانی بهبود یافته است. 
البته باید توجه داشت در خردادماه ســال جاری با محدودیت های انرژی برق 
مواجه بودیم و به همین دلیل بیش از 3۰۰ کوره ساعت توقف داشتیم. هزینه 
این توقف برای فولاد مبارکه تقریبا برابر با تولید ۴۰ هزار تن تختال بود؛ بنابراین 
با احتساب این زیان تولید، ظرفیت تولید فصلی فولاد مبارکه نسبت به مدت 
مشابه سال گذشــته بیش از ۱7۰ هزار تن افزایش یافته اســت. مدیر ناحیه 
فولادسازی و ریخته گری مداوم شرکت فولاد مبارکه با اشاره به پاور آن )زمان 
روشن بودن تجهیزات( و پاور آف )زمان خاموش بودن تجهیزات( گفت: ما سعی 
کردیم پاور آف ها را مدیریت کنیــم. افزایش آماده به کاری تجهیزات از اهمیت 
زیادی برخوردار است. بنابراین حفظ آماده به کاری ۱۰۰ درصدی تجهیزات در 
کنار حمایت های مدیران عالی شرکت یکی دیگر از نکات مهم و تأثیرگذار در 
این مسئله است. سلیمی خاطرنشان کرد: افزایش فصلی بیش از ۱7۰ هزار تنی 

تولید تختال در فولاد مبارکه، معادل ایجاد یک پلنت فولادی در سال است.

 ارتقای چشمگیر کیفیت  در محصولات تولیدی
قاسم خوشدل پور، مدیر ریخته گری مداوم شرکت فولاد مبارکه نیز ضمن اشاره 
به باتلاش وافر و عزم جزم همکاران ناحیه فولادســازی و ریخته گری مداوم در 
سه ماهه اول سال »تولید، پشــتیبانی ها و مانع زدایی ها« در عبور از مرز تولید 
۲ میلیون تن تختال )۲۰33۰۰۰ تن تختال( گفت: این مهم در حالی محقق 
شــد که محدودیت انرژی در خردادماه به شدت در کاهش تولید مؤثر بود، ولی 
همکاران همدل و ســربلند ناحیه با درایت و تدبیــر لازم و حمایت واحدهای 
مختلف پشتیبانی توانستند رکورد تولید خردادماه سال ۹۹ را تکرارکنند و از 
لحاظ کیفیت نیز ارتقای چشمگیری در محصولات تولیدی به وجود آمد. وی 
همچنین از نقش حمایتی و پشتیبانی تیم مدیریت ارشد شرکت و همکاران 
واحدهای پشتیبانی و همکاران سخت کوش ناحیه در تحقق  جهش تولید و رفع 

موانع تولید صمیمانه تشکر کرد.

عبور تولید فصلی تختال
 از مرز 2 میلیون تن

معاون بهره برداری شرکت فولاد مبارکه از موفقیت دیگری در بهار ۱۴۰۰ خبر داد؛

آمارها سخن می گوید؛

تلاش برخی جریان های داخلی برای کم فروغ نشان دادن فولادمبارکه در امر تولید بی ثمر بوده است

 نوسان: مدیرعامل گــروه صنعتی تهران 
شــرق گفت: محصــولات شــرکت فولاد 
مبارکه از کیفیت بالایی برخوردار است و ما 
مصرف کننده بیشتر ورق های تولیدی این 
شرکت هستیم؛ چراکه محصولات شرکت 
فولاد مبارکه در مقابل محصولات خارجی از 

کیفیت مطلوبی برخوردار است.
محمود صابری، مدیرعامــل گروه صنعتی 
تهران شــرق، در گفت وگو با ایراسین اظهار 
کرد: محصولات شــرکت فولاد مبارکه در 
مقابل محصولات خارجی از کیفیت مطلوبی 

برخوردار است. وی افزود: گروه صنعتی تهران 
شرق مصرف کننده انواع محصولات شرکت 
فولاد مبارکه اعم از انواع ضخامت های ورق 
گرم و مقداری هم از ورق های سرد است؛ اما 
بیشتر مصرف این گروه صنعتی، ورق های 
ساختمانی شــرکت فولاد مبارکه است که 
کیفیت بسیار بالایی  دارد. مدیرعامل گروه 
صنعتی تهران شــرق تصریح کرد: ظرفیت 
اســمی تولید در گروه صنعتی تهران شرق 
۹۰۰ هزار تن در ســال است، اما متأسفانه با 
توجه به ســهمیه بندی عرضه ورق در یک 

سال گذشــته با کمتر از ۱۰ درصد ظرفیت 
اسمی به فعالیت مشغول هستیم.

شایان ذکر است که در اردیبهشت ماه سال 
جاری، هم زمان با رشــد چشمگیر تولید 
شــرکت، بالاترین بازده کیفی محصولات 
شــرکت در نواحی فولادسازی، نورد گرم، 
نورد ســرد و فولاد سبا به دســت آمد که 
منجر به کســب رکورد ۹۱ درصد در کل 
شرکت و بهبود ۲درصد نســبت به سال 
قبل شد که در شرکت فولاد مبارکه رکورد 

محسوب  می شود.

مدیرعامل گروه صنعتی تهران شرق مطرح کرد:

بازده کیفی بالای محصولات شرکت فولاد مبارکه

بر اساس آخرین آمار منتشر شده در سال ۲۰۲۰ شرکت فولاد مبارکه در میان ۵۰ شرکت بزرگ 
تولید کننده فولاد در جهان قرار گرفت و رتبه ۴۶ را که در سال ۲۰۱9 در اختیار داشت؛ با افزایش 
تولید همچنان حفظ کرد تا نشان دهد که برخلاف تمام کارشکنی ها و فضاهای مسمومی که علیه فولاد مبارکه 
توسط برخی افراد ایجاد شده، تلاش و اراده این شرکت برای تولید و ارتقای صنعت فولاد کشور کاملا جدی است. 
بر اساس فهرست منتشر شده درخصوص میزان تولید ۱۳7 فولادساز بزرگ جهان در سال ۲۰۲۰، مشاهده می کنیم 
که نام ۳ شرکت فولادسازی ایرانی )فولاد خوزستان، فولادمبارکه، ذوب آهن اصفهان( در میان آنها قرار گرفته که 

بهترین رتبه نیز از آن شرکت فولادمبارکه بوده است.

هفته نامه نوسان
گروه صنعت
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در نخستین نشست کمیته صادرات ستاد تسهیل و رفع موانع تولید، تحقق مدیریت 
یکپارچه مرزی و استفاده از ظرفیت استانداری ها در این مسیر مورد تاکید قرار گرفت. در 
مدیریت یکپارچه مرزی که عامل مهمی در سرعت صادرات است، مسئله به نوع نگاه ها و 
میزان مسئولیت پذیری متولیان برمی گردد واگر نه از نظر شکلی و تعارفی، موضوعات و 
قوانین را همگی قبول داریم؛ اما در عمل هر کس کار خود را انجام می دهد. در مدیریت 

واحد مرزی، مشکل به عملکردها و نوع نگاه ها مربوط است.

سخنگوی گمرک گفت: با تصمیم کمیته راهبری طرح پیشگیری از قاچاق تلفن 
همراه و تجهیزات دارای سیم کارت، در چهار گام زمان بندی شده رجیستر انواع 
دستگاه های دارای سیم کارت در گمرک آغاز می شود. همچنین، ساعت هوشمند، 
بارکد اسکنر، مبدل تلفن ثابت به سیار و PDA در دو گام نخست و انواع تبلت در گام 
های بعدی به محض ورود به کشور توسط همانند تلفن همراه توسط مسافران می 

بایست رجیستر شوند. 

اجباری شدن رجیستر موبایل واره های مسافر در گمرک واگذاری مدیریت مرزی به استانداری  ها
 گزارش

 نوســان :منوط کردن صادرات فولاد به رعایت کف عرضه برای 
پیشگیری از تنش در بازار داخلی زمانی تاثیر مثبت دارد که توسط 
همه واحدها رعایت شود. مدیرعامل ذوب آهن اصفهان عنوان کرد: 
در حال  حاضر ذوب آهن اصفهان، فولاد مبارکه، فولاد خوزستان، فولاد 
خراسان و عمده شرکت های بزرگ فولادی کف عرضه ها را رعایت 

می کنند، اما متاسفانه سایرین رعایت نمی کنند.
منصور یزدی  زاده در ادامه گفت: مساله مورد تاکید وزارت صنعت، معدن و تجارت 
عرضه محصولات فولادی در بورس کالا و پرهیز از فروش در بازار آزاد است تا سایر 
واحدها نیز به میدان بیایند و با فرمول افزایش عرضه بتوان ثبات در بازار داخلی را 
حفظ کرد. اگر همه شرکت ها محصولاتشان را در بورس کالا عرضه کنند، دولت 
هم اطمینان خاطر پیدا می کنــد و دیگر دلیلی ندارد که صــادرات را به رعایت 
کف عرضه گره بزند. مدیرعامل ذوب آهن اصفهان خاطرنشــان کرد: در چنین 
شرایطی دیگر دلیلی بر دخالت دولت نیست و تنظیم بازار هم به عهده سازوکار 
بورس گذاشته می شود که بازار را بر اساس اصول عرضه و تقاضا اداره کند و به جلو 
پیش رود، بنابراین اگر همه واحدها از بزرگ و کوچک، بورس کالا را به عنوان محور 
اصلی عرضه بپذیرند و البته بورس کالا هم شرایط لازم را برای عرضه و معاملات 
همه واحدها فراهم کند، قیمت ها هم متاثر از یکسری مولفه ها نظیر نوسان نرخ ارز 

و نرخ های جهانی و تورم انتظاری به طور منطقی شکل می گیرد.

صادرات فولاد 
به بورس کالا مرتبط نشود

مدیرعامل ذوب آهن اصفهان:

 نوســان:مجری کل طرح های 
گفت:  اصفهان  استان  زیربنایی 
با پیگیری های ا و طی شــدن 
فرایندهــای مختلف مطالعاتی 
و اجرایی، ابرپــروژه ۱۳۰ هزار 
میلیــارد تومانــی راه آهــن 
اصفهان - اهــواز به زودی روی 

ریل اجرا قرار می گیرد.
علیرضا صلواتی در گفت وگو با ایســنا با 
اشــاره به اهمیت توجه به اجرای شبکه 
سراســری قطار برقی در جــای جای 
مختلــف کشــور، اظهار کــرد: یکی از 
مهم ترین دغدغه های شــرکت ساخت 
و توسعه زیربناهای حمل و نقل کشور، 
توجه به توسعه شــبکه سراسری ریلی 
در کشور بوده و راه آهن اصفهان – اهواز 
به عنوان یکی از مهم تریــن پروژه های 
کشور به شمار می رود. وی با بیان اینکه 
این پروژه با بیش از سه دهه توقف، یکی 
از دغدغه های مهم مردم اســتان های 
مرکزی و جنوبی کشور برای اجرا به شمار 
می رفت، ادامه داد: با پیگیری های انجام 
شده  طی یک سال گذشته، فرایندهای 
اجرایی و مطالعاتی پروژه طی شــد و در 
حال حاضر این پروژه در مســیر اجرایی 
قرار گرفته است. مجری کل طرح های 
زیربنایی استان اصفهان گفت: براساس 
برنامه ریزی انجام شــده، به زودی این 
پروژه با انتخاب پیمانکار و امضای قرارداد 
از سمت اهواز به سمت رامهرمز به طول 
۵۰ کیلومتر ساخته خواهد شد. صلواتی 
درباره اهمیت اجرای این پروژه، توضیح 
داد: با توجه به حجم قرارداد این پروژه و 
رقم مالی پیش بینی شــده برای اجرای 
آن، روش های مختلف تأمین مالی برای 
این پروژه برای نخســتین بار در کشور، 
مورد بررسی قرار گرفته و در حال حاضر 
سه روش مجزای تأمین مالی خارجی و 
داخلی، مد نظر قرار گرفته اســت. وی 
ادامه داد: براساس مطالعات، برای اجرای 
این ابرپروژه مهم ملی، بیش از ۱3۰ هزار 
میلیارد تومان بودجه پیش بینی شده و 
در صورت اجرا، نقــش مهمی در اتصال 
جنوب کشور به مرکز کشور، تسریع در 
حمل و نقل مسافر و بار و بهبود شرایط 
کیفی شبکه ریلی کشــور ایفا خواهد 
کرد. مجــری کل طرح هــای زیربنایی 
استان اصفهان درباره جزئیات این پروژه، 
افزود: این پروژه به طول ۵۰۴ کیلومتر 
دارای نزدیــک بــه ۸۰ کیلومتر تونل و 
۱۵ کیلومتر پل خواهد بود و ۸ ایستگاه 
درجه دو و ۱۵ ایســتگاه درجه سه را در 
خود خواهد داشــت. صلواتی با اشاره به 
ســرعت اجرای این طــرح، گفت: این 
قطار برقی در بخش بار با ســرعت ۱۲۰ 
کیلومتر بر ساعت و در بخش مسافری 
با سرعت ۱۶۰ کیلومتر بر ساعت حرکت 

خواهد کرد. 
وی با بیــان اینکه یکــی از مهم ترین 
دغدغه های این مجــری، تکمیل این 
پروژه بر زمین مانده بــود، گفت: تلاش 
ما این است که هرچه ســریع تر زمینه 
تکمیل این پروژه را فراهم کرده و با توجه 
به تأثیر آن در بهبود شــرایط جابجایی 
مســافر و بار و دغدغه های موجود، باید 
این اتفــاق اجرایی شــود. مجری کل 
طرح های زیربنایی استان اصفهان درباره 
جزئیات قــراردادی پــروژه نیز توضیح 
داد: بر اســاس قرارداد ابرپروژه راه آهن 
اصفهان- اهواز، مقرر است که در صورت 
تأمین مناسب مالی، این طرح در زمانی 

بالغ بر پنج سال عملیاتی شود.

رشد نهادهای داوری، کاهش پرونده های 
دادگستری

ابوالفضل محبــی، مدیرکل توســعه داوری و 
میانجیگری، یکی از مولفه های لازم در موفقیت 
دستگاه قضایی را استفاده بهینه و حداکثری از 
موارد جایگزین قضایی نام برد که شامل داوری، 
میانجیگری، سازش و...می شود. درعین حال که 
ایجاد نهادهای داوری، نظارت و کنترل عملکرد 
آنها بر عهده قوه قضائیه است. محبی با اذعان به 
اینکه مرکز داوری تعاون پیشــینه ارزشمندی 
در داوری دارد، گفت: اگر نهــاد داوری بصورت 
سازمانی رشــد یابد، باعث کاهش چشمگیر 
پرونده های دادگستری، صرفه جویی در هزینه 
های دولت و وقت مردم خواهد شــد. وی افزود: 
سند هوشمند تحول قضایی این وظیفه مهم را 
برعهده مرکز توسعه حل اختلاف گذاشته است. 

صلح و سازش با استفاده از داور
در این مراســم، علیرضا یــاوری از داوران بین 
المللی با اشاره به سابقه فعالیت داوری در حل و 
فصل اختلافات، گفت: در قرآن بر صلح و سازش 
و استفاده از داور تاکید شده و امروزه در بسیاری 
از کشورهای اروپایی ازجمله انگلستان و فرانسه، 
بسیاری از پرونده ها توسط داوران رسیدگی می 
شود. وی اظهار کرد: داوری در سطح داخلی تابع 
قوانین کشور، در سطح بین الملل، داوری تجاری 
و داوری سرمایه گذاری بین المللی مطرح است 
که برحسب توافق سرمایه گذاری تجاری بین 
کشورها صورت می گیرد. وی تشکیل سازمان 
داوری را دارای اهمیت و اعتبــار عنوان کرد و 
افزود: انتظار می رود کــه در آینده ای نزدیک 

سازمان های داوری نقش موثری ایفا نمایند.

استفاده از نظرات تشکل ها
 در انتخاب وزرا

در ادامه، سید عبدالوهاب سهل آبادی، رئیس خانه 
صنعت، معدن و تجارت ایران و استان اصفهان، 
بعنــوان نماینده جامعه صنعتی کشــور در این 
مراسم حضور یافت و اظهار کرد: افتتاح سازمان 
های داوری به میمنت هفته قــوه قضائیه، اقدام 
بزرگی است که در نتیجه تعامل واحدهای صنعتی 
و تولیدی کشور با قوه قضائیه حاصل شده است.

 ســهل آبادی با ابراز همدردی با بســیاری از 
واحدهای صنعتی که در این سالها بدلیل شرایط 
اقتصادی درگیر مشکلاتی شده اند که سزاوار 
آنها نبوده است، از ورود قوه قضائیه و رسیدگی 
به مشکلات واحدها ابراز قدردانی کرد و افزود: در 
نتیجه رسیدگی قوه قضائیه، بسیاری از واحدها 
به چرخه کار و تولید بازگشــتند. رئیس خانه 
صمت ایران، انتخاب آیت الله رئیســی بعنوان 
رئیس جمهور را تبریک گفــت و افزود: باز هم 
ملت ایران با حضور پرشــور خود در انتخابات، 
پایبندی و علاقه به نظام و حکومت را علیرغم 
مصائب فراوان، اثبات کرد و نشان داد که حاضر 
نیســت با عدم حضور پای صندوق های رأی، 
فرصتی به دشمن بدهد. سهل آبادی در ادامه 
بیان کرد: باتوجه به نقش صنایــع در اقتصاد 
کشور، شایسه است که رئیس جمهور در انتخاب 
وزرای خود از نظرات تشکل های صنعت و معدن 
و بخش تولید اســتفاده نماید و کار را نه صرفا 
برحسب وظیفه، بلکه برحسب عشق و علاقه، 
همدلی و تفاهم با بیش از 7۰۰ شهرک صنعتی 

و فعالیت نزدیک به صدهزار واحد صنعتی در 
کشور که همچنان با کاروتلاش خود به مردم 
خدمات ارائه می دهند و اقتصاد کشــور را می 

چرخانند، دنبال نماید.
 وی در بحــث داوری و میانجیگری با اشــاره به 
مسائل اقتصادی، ضرورت تشکیل نهاد داوری را 
مطرح کرد و گفت: علاوه بر کاهش حجم پرونده 
های دادگســتری، اتفاقات خوبی در کشور رقم 
خواهد خورد. سهل آبادی با صحبت از تشکیل 
خانه های انصاف در کشــور و ایجاد اولین بار آن 
در شــهر اصفهان طی چند دهه گذشته، نقش 
میانجیگری و داوری در حل و فصل اختلافات بین 
مردم را ارزشمند خواند و ابراز امیدواری کرد که در 
دولت آقای رئیسی، این امر تسریع شود و با حضور 
ایشان در قوه مجریه، مشــکلات بوروکراتیک و 

تشریفات دست و پاگیر برطرف گردد. 

نقش قابل ملاحظه نظام داوری در حل 
اختلافات صنایع

در آیین افتتاح ســازمان هــای داوری تعاون، 
حجت الاسلام هادی صادقی، معاون فرهنگی 
قوه قضائیه با گرامیداشــت هفته قوه قضائیه، 
افتتاح ســازمان های داوری در دو حوزه مهم 
اقتصادی و تعاونی را با عنایت به عضویت قابل 
توجهی از افراد در تعاونی های کشور ارزشمند 
خواند و افزود: اهالی صنعــت و تولید در زمره 
مهمترین فعالان اقتصادی و مفیدترین بخش 
در کشور هستند که با فرهنگ نیز همراه شده 
اند. معاون فرهنگی قوه قضائیه با بیان اهمیت 
داوری سازمانی، تشــکیل اولین سازمان های 
داوری را توفیقی برای کشــور دانست. حجت 

الاســلام صادقی گفت: در کنار شــورای حل 
اخنــلاف، میانجیگری و داوری باید توســعه 
یابند. همچنین، در زمینه ساماندهی و توسعه 
زیرساخت های مربوط به کسب و کار، متولی 
وجود نداشــت ولی به همت آیت الله رئیسی، 
این ماموریت به ما واگذار شــد تا نخســتین 
مرکز داوری بطور رسمی فعال شود. در زمینه 
میانجیگری نیز اقدامات بسیاری صورت کرفته، 
ازجمله ارائه آموزشهای لازم و برگزاری آزمون 
میانجیگری که بــزودی نتایج اعلام و مجوزها 
صادر می شــوند. وی افزود: اکنون، ۱۵ استان 
در زمینه میانجیگری آماده شروع بکار هستند. 
معاون فرهنگی قوه قضائیه در بخش دیگری از 
سخنان خود، هدف اول و اصلی داور را تمرکز بر 
مصالحه و سازش عنوان کرد و گفت: باید حکم 
داور براساس عدل و داد باشــد. زیرا، رأی داور 
مانند رأی قاضی اســت و مسئولیت سنگین 
داوری بــرای اجتناب از ایجاد اشــکال و برنده 

شدن ناحق در داوری باید موردتوجه قرار گیرد.

ارجاع پرونده های بخش تعاون
 به نهاد داوری

در ادامه، بهمن عبداللهــی، رئیس اتاق تعاون 
ایران با اشاره به گســترش موضوع داوری  در 
کشــور و بویژه در بخش تعــاون، گفت: مرکز 
داوری اتاق تعاون در سال ۱37۵ تاسیس شد 
و 3۱ استان کشور دارای مراکز شعب داوری با 
۵7۰ نفر مشغول بکارهســتند. وکلای مبرز، 
اساتید دانشگاه، کارشناسان و قضات بازنشسته 
در این زمینه فعالیت می کنند و سالانه به ۱۴۰۰ 
تا ۱۵۰۰ پرونده رســیدگی کرده اند.  به گفته 
رئیس اتاق تعاون ایران، موضوع داوری در رشته 
های مختلف مورد توجه بوده و رضایت نسبی 
در این زمینه حاصل شده اســت. عبداللهی، 
مزایای کوتاهی مراحل رسیدگی، کمی هزینه 
و محرمانه بودن طرح دعوی و اسناد، بیطرفی 
داوران، حفــظ کرامت طرفین اختــلاف را در 
مقایســه با  پرونده های دادگستری برشمرد 
و افزود: قرار بر این اســت تــا محاکم قضایی، 
رسیدگی به پرونده های بخش تعاون را به نهاد 

داوری ارجاع دهند.

توجه به ابعاد اقتصادی در نهاد داوری
در حاشــیه این مراســم که همزمان در خانه 
صنعت، معدن و تجارت اســتان اصفهان نیز 
برگزار شــد، محمدرضا برکتین، عضو هیات 
مدیره خانه صمت استان به خبرنگار ما گفت: 
شوراهای حل اختلاف و کمیته های داوری با 
نگاه واقع بینانه و نزدیکتر به حقیقت می توانند 
مسائل را حل و فصل نمایند. وی افزود: کمیته 
های داوری در اســتان، متشکل از نمایندگان 
یا هیات داوری خانه صمت، اساتید دانشگاه و 
نمایندگانی از قوه قضائیه و اتاق تعاون هستند 
که در ایــن زمینه به ابعاد اقتصــادی، علمی و 
قضایی توجه شده است و نقطه نظرات داوری 
با بررســی دقیق موضوع مطرح می شوند.در 
خاتمه، افتتاح و روبان چینی تشکیل سازمان 
های داوری تعاون توســط حجت الاســلام 
محسن اژه ای، معاون اول قوه قضائیه همزمان 

در دیگر استان های کشور اجرا شد.

داوری جایگزین دادرسی
آیین افتتاح سازمان های داوری همزمان با هفته قوه قضائیه برگزار شد:  گزارش

قطاربرقی اصفهان 
اهوازروی ریل اجرا

citizen

از این پس، نظام های داوری در حل و فصل اختلافات حوزه صنعت و معدن نقش قابل ملاحظه ای خواهند داشت

آیین افتتاح سازمان داوری تعاون ، مرکز داوری و میانجی گری صنعت و معدن و مرکز داوری 
هدایت با حضور حجت الاسلام و المسلمین غلامحسین محسنی اژه ای روز دوم تیر ماه در مرکز 
همایش های صدا و سیما برگزار شد. در این رویداد رئیس خانه صنعت، معدن و تجارت ایران، 
رئیس اتاق تعاون ایران و دیگر مقامات مسئول حضور داشته و به طور همزمان پنجاه و پنج نقطه از 
کشور بصورت آنلاین در این اجلاس شرکت نمودند. سازمان های داوری بعنوان نهادهای جایگزین 
سیستم قضایی و با هدف کاهش بار پرونده های ورودی به دادگستری، تسریع در رسیدگی به 

مشکلات و حل و فصل اختلافات بویژه بین فعالان اقتصادی تشکیل می گردد. 

هفته نامه نوسان
گرو  ه صنعت

 نوســان: جاری نبودن آب در زاینده رود 
منجر به خشک شدن کامل چاه های فلمن 

شده است.
مدیر مرکز پایش و نظارت بــر کیفیت آب و 
فاضلاب شــرکت آبفای اســتان اصفهان به 
شــایعاتی که در فضای مجازی در خصوص 
آلوده بودن آب چاه های فلمن منتشــر شده 
است اشــاره کرد و گفت: امسال آبدهی تمام 
چاه های فلمن در حاشیه زاینده رود، به صفر 

رســیده و از مدار بهره برداری خارج شده اند.
فهیمه امیری افزود: این که گفته می شــود 
پساب نیروگاه برق اســلام آباد وارد چاه های 
فلمن شــده و آن را آلوده کرده است صحت 
ندارد زیرا اولاً این نیروگاه پایین تر از چاه های 
فلمن واقع شده و پساب آن وارد رودخانه نمی 
شود، ثانیاً چاه های فلمن به طور کلی خشک 
شده و آبی برای اســتحصال ندارد.وی با بیان 
این که آب مورد نیاز ۵7 شهر و 3۸۰ روستای 

استان از تصفیه خانه آب باباشیخ علی تامین می 
شود گفت: کیفیت آب شرب و حفظ سلامت 
شــهروندان خط قرمز آبفای استان اصفهان 
است و به همین دلیل آب توزیع شده در شبکه 
آبرسانی اصفهان بزرگ به صورت مستمر توسط 
کارشناسان کنترل کیفی آزمایشگاه شرکت 
آبفا و مرکز بهداشــت محیط استان مطابق با 
اســتاندارد های ۱۰۵3 و ۱۰۱۱  مورد پایش و 

آزمایش قرار می گیرد. 

مدیر مرکز پایش و نظارت بــر کیفیت آب و 
فاضلاب شرکت آبفای استان اصفهان با اشاره 
به این که هیچ گونه موارد ابتلا به بیماری های 
گوارشــی از طریق آب شــرب از سوی مرکز 
بهداشت اســتان گزارش نشده اســت افزود: 
همانگونه که بارها اعلام کرده ایم، آب موجود 
در شبکه آبرسانی ۹۸ شــهر و ۹۴۸ روستای 
تحت پوشش آبفای استان اصفهان کاملاً سالم 
است و نیاز به جوشاندن و یا تصفیه مجدد ندارد.

تاکید آبفای استان اصفهان بر سلامت آب شرب؛

چاه های فلمن کاملاً خشک شده است

 نوسان :اگر آب به حدی کم شود که نتوانیم بدنه کوره ها را خنک 
نگه داریم، احتمال اتفاقات ناگــوار همچون انفجار در کوره و توقف 
چندســاله آن وجود دارد. معاون بهره برداری ذوب آهن اصفهان با 
بیان مطلب فوق و با اشاره به اینکه به دلیل شرایط سخت کم آبی، 
ذوب آهن حدود ۲ تا ۳ درصــد از برنامه های خود عقب اســت، 
خاطرنشان کرد: همزمان با تعمیرات اساسی ایستگاه ریخته گری 
شماره ۵، نصب برج های خنک کننده هیبریدی ایستگاه ریخته گری 
شماره ۵، تعمیرات اساسی آگلوماشین شماره ۴ و تعمیرات اساسی 
تعویض لوله های اکران دیگ کنورتور شــماره۲، تعمیرات اساسی 

درجه۳ کوره بلند شماره۲ شرکت نیز با موفقیت انجام شد.
مالک مهرداد تولائیان در خصوص تعمیرات اساسی کوره بلند شماره ۲ ذوب آهن، 
اظهار کرد: این تعمیرات اساسی از نوع درجه ســه بود که از نظر زمانی در هفت 
شبانه روز انجام شــد. وی تصریح کرد: این تعمیرات اساسی برای حفظ شرایط 
تولید است. فلسفه تعمیرات اساسی حفظ و پایداری شرایط موجود است تا در 
آینده ضرری به تولید وارد نشود. معاون بهره برداری ذوب آهن اصفهان تاکید کرد: 
با توجه به محدودیت های زیاد در حوزه آب و برق که به شدت ذوب آهن را تحت 
تاثیر منفی قرار داده، تعمیرات اساسی کوره بلند شماره۲ انجام شد، اگرچه این 

تعمیرات پیش تر برای بازه زمانی دیگری برنامه ریزی شده بود.
وی با بیان اینکه ۱۶۰ نقطه کوره بلند شماره ۲ ذوب آهن تعمیرات اساسی انجام 
 شده است، گفت: از جمله قسمت های اصلی این تعمیر مربوط به زینک خانه و 

دیگری مربوط به قسمت پل شیب دار بود.
تولائیان تاکید کرد: به طور معمول برای تعمیرات اساسی، قطعات موردنیازی که از 
سال های قبل خریداری و نگهداری شده است، در زمان مناسب تعمیرات اساسی 
برای نوسازی مورد استفاده قرار می گیرد. وی در مورد تعمیرات اساسی کوره بلند 
شماره 3 ذوب آهن نیز، توضیح داد: اگر برخی اقلام موردنیاز این کوره همچون مواد 
نسوز از خارج وارد کشور شود، پیش بینی می شود تعمیرات اساسی کوره شماره3 
ذوب آهن در مهر و آبان امسال انجام و این کوره برای تعمیر متوقف شود، در غیر 

این صورت کار خاصی برای تعمیرات اساسی آن وجود ندارد.
معاون بهره بــرداری ذوب آهن اصفهان دربــاره تاثیر کم آبی و آســیبی که به 
بخش های مختلف تولید و به خصوص کوره های بلند ذوب آهن می زند، گفت: 
آسیب ها دودسته اند؛ باید توجه داشت که به طورمعمول تجهیزات و کارخانه های 
صنعتی زمانی خوب کار می کنند که به صورت پایدار و یکنواخت در مدار باشند، 
اما اگر به هر دلیل کوره های بلند چند روز توقف و دوباره کار کنند و این شــرایط 
تداوم یابد، ازنظر فناوری آسیب زیادی به کوره وارد می شود که علاوه بر افت تولید، 
موجب بسته شدن یا به اصطلاح ماسیدگی مواد داخل کوره می شود. وی با اشاره 
به آســیب های جدی کم آبی به کوره های بلند ذوب آهن، توضیح داد: اگر آب به 
حدی کم شــود که نتوانیم بدنه کوره را خنک نگه داریم، احتمال اتفاقات ناگوار 
همچون انفجار در کوره و توقف چندساله آن وجود دارد. تولائیان با اشاره به نگرانی 
ذوب آهن از کم آبی، تاکید کرد: امروز ذوب آهن با ریسک بسیار بالا در حال حرکت 
است و این تعمیرات اساسی موجب شــده تا تولید ذوب آهن در این بازه ۱۰ روز 

کاهش یابد، که این موجب نیاز به آب کمتر شده است.
وی با بیان اینکه در حال حاضر به دلیل شرایط سخت کم آبی ذوب آهن اصفهان 
حدود ۲ تا 3درصد از برنامه های خود عقب است، اظهار کرد: اگرچه در ماه سوم 
سال قرار داریم، اما به دلیل شرایط سخت کم آبی ذوب آهن در بحث تولید اصلی 
خود شامل چدن و فولاد تقریبا دو تا سه درصد از برنامه های پیش بینی شده خود 
عقب اســت. معاون بهره برداری ذوب آهن اصفهان تاکید کرد: البته این اتفاق 
موجب نشده تا ذوب آهن از تعهدات صادراتی خود عقب بماند؛ چراکه تعهدات 
تولیدی و صادرات در فواصل کوتاه است، اما از برنامه پیش بینی  شده خود اندکی 

عقب  مانده ایم.

بحران کم آبی، مانع انجام تعهدات 
ذوب آهن نشد

معاون بهره برداری ذوب آهن اصفهان:
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شمــاره 
صد و هفتاد وشش

نظرات خود را  در خصوص محتوای نشریه به ایمیل ما ارسال کنید 

   دکتر محمدرضا منجذب

info@eghtesadbazar. ir

حـدود ۶ مـاه پیش بـود که رشـد انفجـاری کلاب هاوس آغاز شـد و 
تب تند پیوسـتن به این شـبکه اجتماعـی نوظهور کاربران بسـیاری 
را در سراسـر جهـان مبتـلا کرد. امـا حالا درسـت در زمانـی که این 
شـرکت نسـخه اندروید اپلیکیشـن خـود را ارائـه کرده و بسـیاری 
گمـان می کردنـد با ادامه رشـد تعداد کاربـران، این شـبکه اجتماعی 
جـا پـای بزرگانـی ماننـد فیس بـوک، توییتـر و اینسـتاگرام خواهد 
گذاشـت، کاربران بـه تدریج از آن روی گردان شـدند. در نظرسـنجی 
اخیر وب سـایت nextweb که یکی از وب سـایت های شناخته شده 
دنیای تکنولوژی اسـت، نزدیـک به 9۰ درصد شـرکت کنندگان اظهار 
کرده انـد که دیگر چنـدان از شـبکه اجتماعی کلاب هاوس اسـتفاده 
نمی کننـد. بسـیاری از صاحب نظران دنیـای فنـاوری معتقدند دیگر 
بعید اسـت شـبکه های اجتماعی جدید بتوانند به رشـد و محبوبیتی 

در سـطح غول های پیشـین برسند .
شـروع سـال میلادی جدید برای کلاب هاوس بسـیار رویایی بود. رشـد قابل توجه 
ایـن شـبکه اجتماعی باعث شـده بود توجه بسـیاری بـه این پدیـده جدید دنیای 
تکنولـوژی جلب شـود و برخی چشـم انداز روشـنی بـرای این اپلیکیشـن متصور 
بودند. تنها در ماه فوریه امسـال، این اپلیکیشـن موفق شـد نزدیک به ۱۰ میلیون 
نصـب جدیـد بگیـرد. امـا بررسـی های اخیـر نشـان می دهـد ایـن تعداد حـالا به 
شـدت افـت کـرده و تعـداد نصـب ایـن اپ در مـاه آوریـل تنهـا ۹۰۰ هـزار عـدد 
بـوده اسـت. طبـق اعلام بیزنس اینسـایدر، کاهـش ۶۶ درصدی تعـداد نصب های 
کلاب هاوس در ماه آوریل به خوبی نشـانگر کند شـدن روند رشـد این اپلیکیشـن 
اسـت. ایـن درحالـی اسـت کـه مدیـران کلاب هـاوس طی مـدت اخیر بـر بهبود 
ویژگی هـای این شـبکه اجتماعی تمرکز داشـتند و ویژگی هـای مختلفی از جمله 

چـت متنـی را در کنـار چت صوتـی به اپلیکیشن شـان اضافـه کرده اند.
شبکه اجتماعی مبتنی بر دعوت

این شـبکه اجتماعی ابتدا بیشـتر فضایی برای حضور دوسـتداران فناوری و فعالان 
اسـتارت آپی بـود کـه بـا حضـور در آن بـه گفت وگوهـای تخصصـی و آموزشـی 
می پرداختنـد. امـا به مـرور دامنه علاقه مندان این شـبکه گسـترش یافـت و پای 
گروه هـای فرهنگـی، اجتماعی، سیاسـی و بحث های جنجالی نیز بـه این پلت فرم 
بـاز شـد.در آغـاز شـروع بـه کار این »شـبکه اجتماعی مبتنـی بر دعـوت«، امکان 
نصب نسـخه رسـمی اپلیکیشـن آن تنها برای کاربران سیستم عامل iOS میسر 
بـود و هـر دوعامـل »الـزام پیوسـتن به این شـبکه بـا اسـتفاده از دعـوت نامه« و 
»داشـتن گوشـی آی فـون«، عوامل محـدود کننده ای جـدی در راه گسـترش این 
شـبکه اجتماعی به حسـاب می آمدند.طبق آمارهـای جهانی، از حـدود ۵ میلیارد 
نفـر کاربـر موبایـل، نزدیـک بـه 7۵ درصد آنهـا کاربران سیسـتم عامـل اندروید و 
مابقی کاربران iOS هسـتند. اما حالا که نسـخه رسـمی اندروید این اپلیکیشـن 
عرضـه شـده و زمزمه هایـی از حذف محدودیت دعوت نامه در همین تابسـتان به 
گـوش می رسـد، بر خلاف انتظار روند رشـد این اپلیکیشـن به میزان محسوسـی 
کند شـده و کاربران پیشـین نیز میل چندانی برای اسـتفاده از این برنامه ندارند.  
واکنـش کاربـران جهانی به این اپلیکیشـن، همواره یکـی، دو ماه زودتـر از کاربران 
ایرانـی اتفـاق می افتد. امـا همین حالا نیز افت محسـوس توجه کاربـران ایرانی به 
این شـبکه اجتماعی محسـوس اسـت. به طوری که تا چند مـاه پیش، بحث های 
سیاسـی-اجتماعی بسـیار داغـی در این شـبکه شـکل می گرفـت و حاضـران در 
اتاق هـای ایـن اپلیکیشـن گاهـی به چنـد هزار نفـر می رسـیدند. در مـاه پیش از 
انتخابـات نیـز کلاب هـاوس میزبـان روم هـای متعـددی با موضـوع انتخابـات بود 
و نامزدهـا و طرفـداران آنهـا بـا حضـور در ایـن روم هـا، بـه صحبت بـا هـواداران و 
مخالفانشـان می پرداختند. اما حالا مشـاهده می شـود بازار این شبکه اجتماعی در 
ایـران نیـز دیگر چندان داغ نیسـت و هیجان کاربران برای حضـور در این برنامه به 
میزان محسوسـی افت کرده اسـت. شـاید اختلال عمدی یا به نوعی فیلتر شـدن 
کلاب هـاوس در کاهـش علاقـه کاربران ایرانی بـه حضور در ایـن پلت فرم بی تاثیر 
نباشـد؛ امـا بـا نگاهی بـه دیگر کشـورها که چنیـن محدودیتـی ندارنـد می توان 

دریافـت که علـل دیگری نیـز در این کاهش اشـتیاق دخیلند.
علل فروکش کردن هیجان

در توجیـه علـل افـت تعداد نصـب و کاهش هیجان کاربـران برای اسـتفاده از این 
شـبکه اجتماعی، می توان به موارد متعددی اشـاره کرد. بسـیاری از صاحب نظران 
چنین افتی را منطقی می دانند. آنها معتقدند این سرنوشـتی اسـت که هر شـبکه 
اجتماعـی نوظهـوری دیـر یـا زود بـه آن مبتـلا خواهـد شـد. کما اینکـه پیش تر 
اپلیکیشـن های »میرکات« و »پریسـکوپ« در حوزه مشـابه نیز به آن دچار شدند.

امـا عـده  دیگـری ورود رقبای متعـددی را که مشـابه کلاب هاوس اقـدام به عرضه 
ویژگی چت صوتی کردند، عامل این کاهش اشـتیاق می دانند و معتقدند احتمالا 
کاربـران بـه مـرور در حـال روانه شـدن بـه روم های چـت صوتـی اختصاصی تر در 
آن اپلیکیشـن ها هسـتند. ورود ایـن رقبـای جدید به میـدان چت صـوت در ابتدا 
پدیـده ای نوظهـور بـه نظـر می رسـید. امـا اکنون تعـداد رقبـای کلاب هـاوس به 
حـدی زیـاد شـده اسـت که دیگر هـر اپلیکیشـنی در حـال اضافه کـردن ویژگی 
چـت صوتـی در کنار دیگر آپشـن های اختصاصی خود اسـت. توییتـر، فیس بوک، 
تیک تاک، اینسـتاگرام، تلگرام و اسـپاتیفای از جمله شـناخته شـده ترین این رقبا 
هسـتند کـه هـر یک به نوعـی از ایـده چت صوتی اسـتفاده کرده انـد. فیس بوک 
از جملـه رقبایـی اسـت کـه از سـال ۲۰۱۸ درگیـر این ویژگی اسـت امـا حالا که 
بـا اقبـال کاربران نسـبت بـه چت صوتـی کلاب هـاوس مواجه شـد، دوبـاره قصد 
کـرد تـا بـا ارائـه سـرویس Live Audio Rooms  سـراغ ایـن ویژگـی بـرود. 
گفتـه می شـود ایـن ویژگـی در اواخر همین تابسـتان امسـال عرضه خواهد شـد. 
توییتـر رقیبـی بود که زودتر از دیگر رقبای کلاب هاوس، فرصت را غنیمت شـمرد 
و خیلـی زود )اواخـر سـال ۲۰۲۰( بـا ارائـه ویژگـی اسپیسـز )Spaces( رقابت 
بـا کلاب هـاوس را آغـاز کـرد. حتـی زمانـی کـه کاربـران اندرویدی چشـم انتظار 
نسـخه رسـمی اندروید اپلیکیشـن کلاب هاوس بودند، این شـرکت برای سرویس 
چـت صوتی خود نسـخه بتـا اندروید هم اضافه کـرد. گرین روم اسـپاتیفای نیز از 
جدیدترین رقبا اسـت. به نظر می رسـد این اپلیکیشن موسـیقی و پادکست نیز با 
اضافـه کـردن امکان چت صوتی بتواند بخشـی از دوسـتداران موسـیقی را به گپ 

و گفـت در فضـای جدید خود بکشـاند.

اگر بخواهیم فهرست 
تریــن  شــوربخت 
مردم جهان در سال 
های اخیــر را تعیین 
کنیــم شــاید مردم 
ونزوئــلا جائــی در 
صدر فهرست باشند. 
این کشور بزرگترین 
معادن نفت جهان را 
در اختیار دارد، مردم آن از  فقیر ترین و در مانده ترین مردم 
جهان هستند. اکثراً به کشور های اطراف متواری شده و در 
فقر و بی نوایی زندگی می کنند. این کشــور اخیراً از تورم 
حدود دوهزار و هفتصد درصد برخوردار است. نرخ تورم در 
سال ۲۰۱3 زیر شصت در صد بود طی دو سال به دویست 
درصد رسید و همچنان شــتابان از مرز دو هزار درصد در 

سال فراتر می رود.
این کشور نفت خیز یک شریک تجاری بزرگ دارد، یعنی 
حکومتگران یک شــریک دارند، و آن هم روســیه است. 
شــرکت نفت روســی رُزنفِت کنترل تولید نفت ونزوئلا و 
صادرات آن را به دست داشــت. این کنترل را نیز از طریق 
تامین وام هــای کلان به دولت ونزوئلا کســب کرده بود. 
می توان تصور کرد که پول بی ارزش ونزوئلا که با سرعت 
نجومی بی ارزش تر می شود نمی تواند کفاف هزینه ژنرال 

ها و مقامات را بدهد. رُزنفِت به کمک آمــده و در خبر ها 
بود که حقوق زیر میزی این بزرگان را با یورو و دلار تامین 
می کند، از روی رفاقت! برخی اقلام معیشــتی را هم برای 
سایرین. سال گذشته که تحریم های آمریکا شدید تر شد، 
برای ایجاد اطمینان قلبی، رزنفــت تمام دارایی های خود 
در ونزویلا را به یک شرکت گمنام روسی دیگر فروخت که 
صد درصد متعلق به دولت روسیه است. رسماً دولت روسیه 

صاحب اختیار منابع نفتی ونزوئلا شده است. 
البته مادورا با انتخابات در سال ۲۰۱۸ برای شش سال دوم 
انتخاب شد. رقیب اصلی در زندان بود و البته کسی مجبور 
نبود به مادورا رای بدهد. اما هر کــس رای می داد به طور 
خود کار در کارت ملی او یک ‘بسته حمایتی’ ثبت می شد 
که می توانست با ارائه آن کارت، ســبد را از فروشگاه های 
دولتی دریافت کند و در صورت لــزوم در بازار آزاد به چند 

برابر قیمت رسمی بفروشد.
این کارت ملی به نام کارت ‘ســرزمینِ خانه’ در واقع یک 
ابزار کنترل اجتماعی است که در سال ۲۰۱۶ معرفی شد، 
هم اطلاعات شخصی را در بر دارد هم مثل یک کارت بانکی 
سهمیه کوپنی کالا های معیشــتی به آن واریز می شود. 
از این کارت در انتخابات محلــی و انتخاب رئیس جمهور 
بهره برداری شده اســت. رای بده سهمیه الکترونیکی غذا 
دریافت کن. مردم به این کارت و انتخابات می گویند ‘بازار 

رای در برابر گرسنگی’.

گوین شاتوِل، رییس استارلینک واحد اینترنت ماهواره اي شرکت اسپیس ایکس که 
متعلق به ایلان ماسک است، روز سه شنبه اعلام کرد که این شرکت پیش بیني مي کند 
حوالي ماه سپتامبر قادر خواهد بود پوشش جهاني مداوم خود را ارایه دهد اما پس از 
آن نیاز به تاییدیه هاي نظارتي دارد. وي در یک کنفرانس مجازي گروه مکواري  گفت: 
ما با موفقیت حدود ۱۸۰۰ ماهواره به مدار فرستاده ایم و هنگامي که همه ماهواره ها به 

مدار عملیاتي خود برسند، پوشش جهاني مداوم خواهیم داشت.

مایکروسافت به دومین شرکت سهامي عام امریکایي تبدیل شد که به ارزش بازار دو 
تریلیون دلار دست پیدا کرد. ارزش سهام مایکروسافت روز سه شنبه در بازار نیویورک 
۱.۱ درصد جهش یافت و به ۲۶۵.۶۴ دلار رسید و این شرکت را از نظر ارزش بازار به 
پاي اپل رساند. آرامکوي سعودي در دسامبر سال ۲۰۱۹ براي مدت کوتاهي به ارزش 
بازار دو تریلیون دلاري رسیده بود اما ارزش بازار این غول نفتي در حال حاضر حدود 

۱.۹ تریلیون دلار است.

مايكروسافت به كلوب دو تريليون دلاري ها پيوستپوشش جهاني اينترنت ماهواره اي تا شهريور ماه!
خزان زودرس کلاب هاوس؟

   شبکه اجتماعی 

 دورنما
ثروت

بازار رای در برابر گرسنگی

نگاره

پست مدرن

میشـل فوکـو متولـد فرانسـه و اسـتاد دانشـگاههای آمریـکا،  از 
فیلسـوفان و مورخـان بزرگ و مشـهور اما تا حـدی »بدنام« معاصر 
اسـت کـه در ۵ خـرداد )۲۵ ژوئـن( ۱۹۸۴ میـلادی در سـن ۵7 
سـالگی بـه علت بیمـاری ایـدز درگذشـت. او از زمره اندیشـمندان 
منتقـد مدرنیتـه به حسـاب مـی آید که ترکیبـی از نظریـه فروید، 
اندیشـه های مارکسیسـت هـای سـاختارگرا مثل »آلتوسـر« و نیز 
میـراث فکـری » نیچـه« در بـاره ماهیت قـدرت و سـلطه را در هم 
آمیخـت و نظریـه جدیـدی خلـق کـرد کـه شـبیه هیـچ کـدام از 

نظرهایـی پیشـین نبود.
بـه نظر فوکـو دیدگاه مارکسیسـت هـا در این خصوص کـه قدرت 

در اختیـار دولـت و دولت زیر سـیطره طبقات بالا قـرار دارد، نظریه 
ای درسـت اما ناتمام و سـطحی است. چون اشَـکال قدرت در دوران 
مـدرن بـا شـکل های قدیمی قدرت و سـلطه و کنتـرل که بصورت 
آشـکار اعمـال می شـد، بسـیار فـرق کرده اسـت.  اولا قـدرت فقط 
ابـزاری در خدمـت دولت ها نیسـت و به کلیه روابـط اجتماعی اعم 
از رابطـه اسـتاد و شـاگرد، پـدر و فرزنـد، مرد و زن و حتـی زندانی و 
زنـدان بـان نیز بسـط یافته اسـت. از اینرو، بـدون دولت هـم روابط 
سـلطه آمیـزی میـان انسـان هـا برقـرار اسـت و هـر فردی هـم در 
جامعـه، حتی زندانی در مقابـل زندان بان دارای درجـه ای از قدرت 
اسـت. در ثانـی، قـدرت در فـرم جدیـد نه از طریق پلیـس و تفنگ، 
بلکـه  از طریـق بـه کارگیـری معرفت و دانـش و خلـق روایت های 
تاریخـی و نظریـه ها و گفتمان ها به مهـار و کنترل جامعه مبادرت 
مـی ورزد. بنابرایـن، قدرت در پیوند با معرفت کاری کرده اسـت که 
پذیـرش نظرهایـی کـه بـه نفع حاکمـان و صاحبـان قدرت اسـت، 

بـرای اکثریـت مردم، بـاور پذیر به نظر برسـد
بـه نظـر فوکـو، در دوران جدیـد، دولت ها مشـروعیت خودشـان را 
بـه کارایـی خودشـان پیونـد زده انـد و وقتـی رفتـار دولـت مبنای 
مشـروعیت آن باشـد، نوعی  »رژیم حقیقت« شـکل می گیرد)ص. 
33(. لیبرالیسـم متکـی بـر اقتصاد بـازار، نمونـه بـارزی از حکومت 
هـای متکـی بـر رژیـم حقیقـت اسـت . بـازار در قـرون وسـطی تا 
قـرن ۱7محـل عدالـت توزیعـی و مبتنی بـر اطمینان فروشـنده و 
خریـدار بـود)ص. ۵۱( امـا از قـرن ۱۸ بـه بعد، بـازار خود تنظیم گر 
تابـع طبیعـت ) قیمت نرمال نه عادلانه ( شـد  و دیگـر قانونمداری 
مـلاک رفتـار اقتصـادی نبود. سـاز و کار بـازار به سـنجه و معیاری 

بـرای ارزیابـی حکومت ها  بدل شـد. یعنی حکومت خوب حکومت 
مقتصـد و مبتنـی بـر رژیـم حقیقـت بود تـا مبتنی بـر قانـون . به 
عبارتـی بـازار و دولـت از محـل قانونمنـدی بـه محـل »حقیقـت 

منـدی« تبدیل شـدند) ص. ۵۴(
تکیـه گاههـای خرد حکومتی جدید عـلاوه بر بـازار مبتنی بر اصل 
سـودمندی هـم اسـت . البته نه سـود دولت ) مثل مرکانتالیسـم ( 
بلکـه سـود فردی ، جمعـی ، نفـع اجتماعی و بطـور کلی حکومت 
مبتنـی بر سـودها اسـت)ص.۶۹(  وتا جایی در جامعـه مداخله می 
کننـد کـه موضوع سـودی اعـم از سـود فـردی و جمعـی در میان 
باشـد. بـه  عبارتی، حکومت بـه جای اعمال قدرت بر اشـیاء و اتباع، 
بر » جمهوری سـودها « اسـتوار اسـت . فوکو ، چون شـکل گیری 
انقـلاب اسـلامی را  پدیـده ای خارج از مدرنیته و دارای ریشـه های 
غیـر اقتصادی می دانسـت، سـخت بـه آن امیدوار بودبـه همین در 
سـال ۵7 دو بـار بـه ایـران سـفر کـرد و در این سـفرها، بـا برخی از 
رهبـران ملـی و دینـی و گروه هـای مختلفی کـه در انقلاب دسـت 

داشـتند، ملاقات کرد.
برداشـت مثبـت او از رویدادهـای انقلابـی در ایـران، در رسـانه های 
غربی منتشـر می شـد و فضای نسـبتا مثبتی در باره انقلاب ایران 
نزد روشـنفکران مسـتقل غربـی پدیـد آورده بود. مجموعه نوشـته 
هـای او تحـت دو عنـوان» »ایرانی هـا چـه رؤیایـی در سـر دارند« و 
»ایـران روح یـک جهان بـی روح« گردآوری و چاپ شـده اسـت. اما 
برخی تندروی ها به ویژه تسـخیر سـفارت آمریکا، بـزودی این نگاه 
خوشـبینانه روشـنفکران غربی بـه انقلاب اسـلامی را از بیـن برد و 

تبدیـل بـه »ایران هراسـی« کرد

دیدگاه میشل فوکو در باره اقتصادسیاسی و بازار

بدون هیچ شرحی...

فلسفه

دنیـای کنونـی می رود که یکـی از انرژی های اصلی اش باطری باشـد،  
بـازار مصـرف باطـری در همـه زمینه هـای تولیـدی تا ۲۰ سـال دیگر 
بـه ۲۴ تریلیـون دلار خواهـد رسـید. محققیـن اقتصاد دنیـا می گویند 
نیـاز بـه باطری لیتیوم یـون ۱۲ برابر خواهد شـد و بـرای همین رقابت 

گسـترده ایـی بین چیـن، آمریـکا و اروپا در جریان اسـت.
بعـد از چیـن کـه به تنهایـی 77 درصد انـرژی و تولیـد باطری بـازار را 
در دسـت دارد اروپـا از بازیگـران اصلی اسـت. چندین کمپانی سـوئدی 
و آلمانـی بـه پشـتوانه حمایت مالـی اتحادیـه اروپا می روند تـا کارخانه 

هـای عظیـم تولید انـرژی باطـری در داخل اروپا بسـازند.
دولـت آمریـکا جبهه متحدی از قدرت باطریی سـازی یاران همیشـگی 
اش تایـوان، کـره جنوبـی و ژاپـن دارد کـه در ترکیـب بـا کارگـر ارزان 
مکزیکـی و منابـع کبالت کانـادا می تواند در جنگ باطـری دوباره نقش 

اساسـی بیابد. سـه شـرکت بزرگ ماشـین سـازی جی ام، فورد و بویژه 
تسـلا هـم به سـهم خود بخـش بزرگـی از رقابت بـرای تولیـد ارزانتر و 

عرضـه باطـری را تدارک دیـده اند.
قـدرت تولیـد باطری مدام ارزان تر می شـود و این یعنـی دوری گزیدن 
هـر چه بیشـتر از نفـت و زغـال و .. در حال حاضر با مصـرف ۱۰۹ کیلو 
وات انـرژی) معمـولا بـرق( مـی شـود ۱ کیلـو وات باطری تولیـد کرد. 
سـوئد قدرت تولید باطری اش بیشـتر اسـت چون تولید برقـش ارزانتر 
از هـر جـای دیگـر در اروپا اسـت. اتفـاق علمی و تکنیکـی که منجر به 
یـک جهش فـوق العـاده در ارزانتر شـدن تولیـد باطری صـورت بگیرد 
معادلـه رقابتهـا را به هم خواهد زد. آمریکا در این زمینه از بقیه شـانس 
بیشـتری دارد. هـر چنـد چیـن و اتحادیه اروپـا به شـدت در این زمینه 

نیـز برتری های چشـمگیر نشـان داده اند.

جنگ باطری به جای نفت

آیا اقتصادی ها 
نق می زنند!!

طی سـال هـای اخیر با پدیـده ای روبرو 
هسـتیم و آن اینکه اساتید و تحلیلگران 
هـای  بـه سیاسـت  نسـبت  اقتصـادی 
اقتصـادی دولـت و سیاسـتگذار بیشـتر 
واکنش نشـان مـی دهند و آنهـا را مورد 
نقـد و بررسـی قرار می دهنـد. به همین 
دلیـل ایـن شـبهه مطـرح می شـود که 
آیـا اقتصـادی هـا کاری به جز نـق زدن 

هم بلد هسـتند؟
در پاسـخ به سـوال مزبور نکات زیر قابل 

است: طرح 
اول: دلسـوزی و روحیـه ملـی: بیشـتر 
اسـاتید و تحلیلگـران اقتصـادی چـون 
دغدغـه اقتصـاد کشورشـان را دارنـد در 
مواجه با سیاسـتهای اعلامـی و یا اعمال 
شـده واکنـش نشـان داده و بـا نقـد و 
بررسـیهای ارایـه شـده تـلاش دارنـد تا 
سیاسـتگذار را از اشـتباهات احتمالـی 

متنبـه کنند. 
دوم: تحلیـل و نقـد کلاسـیک: در ایـن 
راسـتا می تـوان به گرایـش های مکتب 
اقتصـادی تحلیلگـران و اسـاتید اقتصاد 
ای  عـده  نمونـه  بعنـوان  کـرد.  اشـاره 
طرفـدار دخالت دولت هسـتند و عده ای 
طرفـدار اقتصـاد بازار سـتند. این مکاتب 
اقتصـادی کـه نشـات گرفتـه از عقایـد 
اقتصـادی هسـت بـا دلایلـی کـه اقامـه 
مـی کنند، ادعـا دارند که مسـیر بهتر را 

معرفـی مـی کنند.
سـوم: گرایش هـای سیاسـی: در خارج 
ایران بیشـتر گرایش هـای حزبی مطرح 
هسـت ولیکـن داخـل ایـران در حـال 
حاضـر بـه شـکل هـای اصـلاح طلـب، 
اصـول گـرا و ... مطـرح اسـت. هرچنـد 
ممکن اسـت گرایـش های سیاسـی در 
ایـران موثر بر تحلیل اقتصادی باشـد، اما 
بـه نظر می رسـد ایـن موضـوع در مورد 
اسـاتید اقتصادی کمتـر مصـداق دارد. 

چهارم: تحلیـل نهادگرایـان: این طیف 
بـرای  معتقدنـد  اقتصـادی  اسـاتید  از 
اصلاحـات و سیاسـتهای اقتصـادی باید 
مسـیر توسـعه بلندمدتی تدویـن گردد 
و نهادهـای مـورد نیـاز بـرای آن تعریف 
گـردد. سیاسـتهای اقتصـادی کوتـاه و 
بلندمـدت در ایـن راسـتا قابـل تبییـن 
اسـت. لـذا انتقـادات و تحلیل هـای آنان 
نیـز در ایـن چارچـوب ارایـه می گـردد.

پنجم: فـرا گرایشـی: برخی از اسـاتید 
و تحلیلگـران اقتصادی در ایـران فارغ از 
هرگونـه دسـته بندیهـای فوق بـه ارایه 
بررسـی سیاسـتهای  نقـد و  تحلیـل، 
اقتصـادی مـی پردازنـد. لـذا ایـن گروه 
از مبانـی  از تحلیلگـران بطـور آزادی 
تحلیلـی طیف های مختلـف اقتصادی 

بهـره مند هسـتند.
ششم: اپوزوسیون: برخـی از تحلیلگران 
اقتصـادی همیشـه در جهـت مخالـف 
سیاسـت هـای اقتصـادی تحلیـل ارایه 
مـی کننـد. هـر چنـد تعـداد ایـن هـا 
کمتـر از بقیـه باشـد، ولی موج سـواری 
در مسـیر اپوزیت می تواند شـهرت فرد 

را موجـب شـود. 
در جمـع بنـدی مـی توان گفت بیشـتر 
اسـاتید و تحلیلگـران اقتصـادی از سـر 
دلسـوزی و بـا روحیه ملی دوسـت دارند 
مشـکلات اقتصادی کشـور و مشـکلات 
معیشـتی مـردم بـه حداقـل رسـیده و 
ایـران مسـیر توسـعه اقتصـادی خـود را 
سـریعتر طی نماید. در اینصورت میتوان 

گفـت اکثـر آنهـا نق نمـی زنند.
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